
صفحه2 صفحه3

پرداخت سوبسید هدفمند به گروه های کم درآمد برای 
تامین نیازهای اساســی آنها افزایش یابد. سوبســیدهای 
هدفمند می تواند به طور نقدی یا از طریق کالابرگ به آنها 
پرداخت شود.اقتصاد کشور گرفتار یک دایره شوم تولید تورم 
مستمر و فزاینده شده است. نقطه آغاز این دایره شوم کسری 
بودجه دولت است. کسری بودجه دولت ناشی از بیشتر بودن 
هزینه های دولت از درآمدهای آن اســت. هزینه های دولت 
شامل هزینه های جاری دســتگاه های دولتی، هزینه های 
عمرانی، پرداخت یارانه های مستقیم، کمک به صندوق های 
بازنشستگی و امور رفاهی مانند یارانه های دارو و بیمه های 
همگانی اســت. درآمدهای دولت عمدتــا از صادرات نفت 
میعانات و گاز و مالیات و بخشــی نیز از فروش شرکت ها و 
دارایی های ثابت تامین می شود. برآورد معاون سازمان برنامه 
و بودجه این بود که در ســال ۱۴۰۱ کسری بودجه حدود 
۷۹۰هزار میلیارد تومان بوده است.وقتی هزینه های دولت 
بیشــتر از درآمدهای آن است، دولت عمده کسری بودجه 
خود را به طور مستقیم یا غیرمستقیم از بانک مرکزی تامین 
می کند. روش مستقیم، استقراض دولت از بانک مرکزی است. 
روش غیرمستقیم، فروش اوراق قرضه به بانک های تجاری 
یا اخذ وام از آنهاست. بانک های تجاری اوراق خریداری شده 
را بــه بانک مرکزی واگذار کرده و از بانک مرکزی وجه آن 
را دریافت می کنند یا به پشتوانه طلبشان از دولت از بانک 
مرکزی استقراض می کنند. نتیجه تامین مالی مستقیم و 
غیرمستقیم از بانک مرکزی افزایش پایه پولی و نقدینگی 
در کشور است. با افزایش نقدینگی، قیمت ها افزایش یافته و 
تورم ایجاد می شود. در نتیجه تورم هزینه های دولت افزایش 
می یابد و دولت با کســری بودجه بیشتری مواجه می شود. 
کســری بودجه جدید نیاز به تامین مالی بیشــتر از نظام 
بانکی و بانک مرکزی را افزایش می دهد و دایره شوم با ادامه 
تولید تورم بسته می شود.دولت برای کنترل افزایش کسری 
بودجه در هر دور از دایره شــوم بالا، حقوق کارکنان خود و 
کارگــران را کمتر از تورم افزایش می دهد. در نتیجه قدرت 
خرید کارمندان دولت و کارگران با هر دور از دایره شوم بالا 
سالانه کاهش می یابد. کاهش قدرت خرید حقوق بگیران طی 
سه دهه گذشته به جایی رسیده است که یک معلم یا یک 
متخصص یا کارگر فنی با حقوق دریافتی خود نمی تواند در 
شهرهای بزرگ زندگی خود را تشکیل دهد و اداره کند. در 
نتیجه سختی معیشت، مهاجرت نیروهای متخصص و حتی 
کارگران فنی به خارج از کشور زیاد می شود و سرمایه های 
انسانی کشور تحلیل می رود و به تولید و رشد اقتصادی لطمه 
وارد می کنــد. همچنین کاهش قدرت خرید حقوق بگیران 
و ایجاد مشــکلات معیشــتی برای آنها بروز و شیوع فساد 
و رشوه را در ســازمان های دولتی و حتی تولیدی افزایش 
می دهد. با افزایش فساد فضای کسب وکار تخریب می شود 
و بهره وری کاهش می یابد. به علاوه، از آنجا که صندوق های 
بازنشستگی توان پرداخت حقوق بازنشستگان را ندارند بار 
اصلی پرداخت حقوق بازنشســتگان بر عهده دولت است. 
کسری بودجه و کمبود منابع مانع افزایش حقوق بازنشستگان 
متناسب با تورم می شود و زندگانی بازنشستگانی که متکی 
به حقوق بازنشســتگی است سخت می شود و اعتراضات و 
شکایت هایشان بالا می گیرد، آنچنان که در سال های اخیر 
شاهد اعتراض روزافزون بازنشستگان بوده ایم. استمرار تورم 
قدرت خرید پول ملی را کاهش داده و ارزش آن در مقابل 
ارزهــای معتبر که تورم کمتری را تحمل می کنند کاهش 
می دهد. کاهش ارزش پول ملی و ادامه تورم سبب بی ثباتی 
در اقتصاد می شود. عدم اطمینان از ثبات اقتصادی و فضای 
نامناسب برای کسب و کار سبب کاهش سرمایه گذاری و خروج 
سرمایه از کشور می شود. سرمایه ها برای حفظ ارزش خود 
و فعالیت در یک فضای مناسب تر از کشور خارج می شوند. 
شــدت گرفتن خروج ســرمایه در ســال های اخیر تا حد 
زیادی ناشی از همین شرایط است.کاهش ارزش پول ملی 
سیاستگذاران ارزی را به سمت کنترل و سرکوب قیمت ارز 
در تعاملات رسمی هدایت می کند. از آنجا که دولت نمی تواند 
ارز مورد تقاضا در قیمت های رسمی را تامین کند وضعیت 
ارز چندنرخی و حداقل دونرخی به وجود می آید. یکی نرخ 
ارز رسمی دولتی و دیگری نرخ ارز در بازار آزاد است. وجود 
بازار چندنرخی ارز موجب بروز فشــارهای سیاسی و اداری 
برای دریافت ارز با نرخ رسمی برای امور بازرگانی می شود. 
فشار های مزبور منشأ فسادهای ریز و کلان می شود که قصه 

چای دبش یک نمونه آن است.
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نوسانات ناشی از مسائل غیراقتصادی، پایدار نیست

بهره برداری از ۱2 طرح 
پتروشیمی تا پایان 
سال

نوسانات ناشی از مسائل غیراقتصادی، پایدار نیست
مرتضی قدیمی  -     بعد از پاسخ مقتدرانه ایران به رژیم صهیونیستی، قیمت ها در بازار دچار نوسانات یکباره ای شد که کاملا هیجانی و کاذب بود به نحوی که در حال حاضر شاهد عقبگرد نرخ دلار هستیم و قطعا با آرام 

شدن فضای سیاسی-امنیتی بازار بیش از این تعدیل خواهد شد؛ چرا که هیچگاه، نوسانات ناشی از مسائل غیراقتصادی پایدار نبوده است.

بازار طلای داخلی 
نوساناتی دارد که 

مهمترین دلیل 
این موضوع جهش 

بی سابقه قیمت اونس 
جهانی است. 

  نقش سفته بازی در افزایش قیمت طلا
قزلباش در پایان تاکید کرد: یکی دیگر از عوامل افزایش قیمت طلا در داخل کشور رشد 
سفته بازی است، به طوری که در روزهای اخیر شاهد فعالیت بیشتر سفته بازها در بازار طلا 
هستیم، این موضوع موجب شده حباب طلا بیشتر شود، چون زمانی که وضعیت بازار مبهم 

باشد سفته بازان راحت تر می توانند قیمت ها را افزایش دهند.

  بازار به تعادل خواهد رسید
به گفته وی، بعداز پاسخ مقتدرانه ایران به رژیم صهیونیستی، قیمت ها در بازار دچار نوسانات 
یکباره ای شد که کاملا هیجانی و کاذب بود به نحوی که در حال حاضر شاهد عقبگرد نرخ 
دلار هستیم و قطعا با آرام شدن فضای سیاسی-امنیتی بازار بیش از این تعدیل خواهد شد؛ 

چرا که هیچگاه، نوسانات ناشی از مسائل غیراقتصادی پایدار نبوده است.

محمد قزلباش، کارشناس بازار ارز و طلا با اشاره به روند صعودی 
بازار طلای داخلی طی هفته های اخیر اظهار کرد: بازار طلای داخلی 
نوساناتی دارد که مهمترین دلیل این موضوع جهش بی سابقه قیمت 

اونس جهانی است. 
وی تصریــح کرد: اونس جهانی به دلیل افزایش ریســک های 
سیاســی دنیا در حال رکوردزنی است، این موضوع موجب شده تا 

توجه سرمایه گذران جهان به این فلز ارزشمند بیشتر شود. 
این کارشناس بازار ارز و طلا تاکید کرد: مهمترین دلیل افزایش 
ریسک های سیاسی، تشدید تنش ها در خاورمیانه است، به عبارت 
دیگر افزایش ریســک های خاورمیانه موجب رکورد شکنی قیمت 
طلای جهانی شده است، در نتیجه با افزایش قیمت اونس جهانی، 

در روزهای گذشته قیمت انواع طلا در داخل کشور با روند صعودی 
مواجه شده است.

 دلایل داخلی و خارجی برای افزایش قیمت طلا
این کارشــناس بازارهای مالی بیان داشــت: همچنین تشدید 
تنــش هــا در خاورمیانه تاثیر خــود را در بازار ارز داخل کشــور 
گذاشــته، به طــوری کــه در داخل کشــور با افزایش نــرخ ارز 
نســبت به ابتدای ســال مواجه شــده ایم. بنابراین افزایش تنش 
هــای خاورمیانــه از دو بعد موجب افزایــش قیمت طلا در داخل 
 کشــور شــده اســت که بعد اول افزایــش قیمت اونــس و بعد 

دوم افزایش نرخ ارز در داخل کشور است.

3 مانع اصلی مشارکت مردم در اقتصاد
رییس اتاق ایران گفت: وجود انحصارها و تبعیض علیه بخش خصوصی، از بین رفتن انگیزه 
برای سرمایه گذاری در بورس و وجود مشــکلات در تضمین قراردادهای دولت با بخش 

خصوصی، 3 مانع مشارکت مردم در اقتصاد است.
 صمد حسن زاده در یازدهمین نشســت از دوره دهم هیأت نمایندگان اتاق ایران، اظهار 
کرد: شب گذشته نیروهای رزمنده ایران پاســخ درخوری به رژیم غاصب و کودک کش 
صهیونیستی داد و امیدواریم این تنبیه اخلاقی برای همه دنیا باشد. فعالان اقتصادی ضمن 
محکوم کردن حرکت های بی منطق و غیرقانونی رژیم صهیونیستی، تاکید می کنند که 

همیشه به دنبال صلح هستند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران در ادامه با اشاره به شعار سال، افزود: تعیین شعار سال تحت عنوان 
»جهش تولید با مشارکت مردم« و تبیین دقیقی که مقام معظم رهبری در بیانات بعدی 
درباره آن انجام دادند، بار دیگر فرصتی را بیان پیشنهادها و مطالبات بخش خصوصی برای 
تحقق آن ایجاد کرد. اتاق ایران اولین بسته پیشنهادی خود را برای تحقق این شعار، روز 
هشتم فروردین به وزیر صنعت، معدن و تجارت ارائه کرد و بلافاصله پس از بیانات مقام معظم 
رهبری در جلسه با کارگزاران نظام، گزارش فوق را به روز کرد و در جلسه ای که وزیر صنعت، 

معدن و تجارت با برخی فعالان اقتصادی در روز ۱۶ فروردین ماه برگزار کردند، کلیات آن ارائه 
شد و تمام آن پیشنهادها مورد تأیید وزیر صنعت، معدن و تجارت قرار گرفت.

وی ادامه داد: تقاضا دارم اتاق های شهرستان ها و تشکل های هر چه سریع تر بسته پیشنهادی 
را اصلاح و تکمیل کنند تا بتوانیم ظرف مدتی که ریاست جمهوری تعیین کردند، به پیشنهاد 

وزیر صمت به صورت مشترک به دولت ارائه کنیم.
حسن زاده افزود: فعالان اقتصادی معتقدند که جهش تولید در ایران امکان پذیر است اما 
تداوم آن که دارای اهمیت فراوان است و بستگی به فراهم کردن زمینه برای سرمایه گذاری 
با مقیاس وسیع در کشور دارد. باید مســؤولان نظام زیرساخت ها را فراهم کنند و همکار 
بخش خصوصی باشند. سرمایه گذاری مولد، به ویژه در بخش حقیقی، پیچیده ترین فعالیت 
اقتصادی است. محاسبه بازده انواع طرح ها، گزینش طرح های سرمایه گذاری، انتخاب شیوه 
تأمین مالی، انتخاب مکان اجرای طرح، انعقاد انــواع قراردادهای کوتاه مدت و بلندمدت 
برای فراهم کردن انواع نهاده های داخلی و خارجی، یافتن بازارهای داخلی و خارجی برای 
محصول، ما معتقدیم که با مشــکلات تأمین ارز و تأمین نقدینگی برای واحدهای تولید 
مواجهیم و این وضعیت برای جهش تولید مشکل آفرین است و باید مسئولان بانک مرکزی 

برای این وضعیت تدابیری بیندیشند.وی اضافه کرد: تأمین سرمایه در گردش و ده ها فعالیت 
پراهمیت دیگر فقط و فقط توسط فعالان اقتصادی که تجربه و دانش کافی دارند و قدرت 
پذیرش انواع ریسک ها را نیز دارند قابل انجام است. در تمامی کشورهای پیشرفته نظام اداری 
و مالی و حتی سیاست داخلی و خارجی در خدمت رشد و توسعه فعالیت های مولد است که 

موجب بزرگ شدن سال به سال اقتصاد می شود و وضع مردم را بهبود می دهد.
حسن زاده تصریح کرد: سیاست گذاران کشور به این نکته توجه کنند که با تأمین اجتماعی، 
فقدان سیاست های بلندمدت برای تعیین قیمت مالیاتی و تغییرات مداوم قوانین و مقررات 
نهاده های تولید و سوخت، سیاست های ارزی و پولی و مالی تضعیف کننده تولید و صادرات، 

نمی توان اقتصاد قدرتمند و مستعد جهش ایجاد کرد.
وی با بیان اینکه اتاق ایران به زودی نظر خود را درباره سیاست های مطلوب پولی و ارزی 
برای سال ۱۴۰3 اعلام خواهد کرد، افزود: در یک کلام می توان گفت پیش نیاز جهش تولید، 
برقراری ثبات در عرصه اقتصاد و سیاست و محیط مقرراتی، دست برداشتن دولت از تولید 
یا قیمت گذاری کالاهای خصوصی و محور قرار گرفتن تقویت تولید رقابت پذیر در هرگونه 

سیاست گذاری پولی و مالی و ارزی و تجاری است.

     تدوین قرارداد اجرای موافقت نامه ساخت راه آهن رشت- آستارا در مراحل نهایی 
 در دیدار سفیر ایران در روسیه با معاون وزیر حمل ونقل آن کشور اعلام شد که تدوین قرارداد اجرای موافقت نامه ساخت راه آهن رشت- آستارا- مراحل 

نهایی خود را طی می کند و به زودی می توان شاهد آغاز عملیات اجرایی این پروژه بود.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، در دیدار »کاظم جلالی« سفیر ایران در روسیه با معاون وزیر حمل ونقل این کشور، راهکارهای توسعه حمل و نقلی 
در چارچوب کریدور شمال- جنوب بررسی شد و روند همکاری ها درباره ساخت راه آهن رشت- آستارا در چارچوب گذرگاه بین المللی شمال- جنوب 

مورد بررسی قرار گرفت.
بر اساس این مذاکرات اعلام شد که تدوین قرارداد اجرایی موافقتنامه ساخت این قطعه از کریدور مراحل نهایی خود را طی می کند و به زودی می توان 

شاهد آغاز عملیات اجرایی این پروژه بود.
»سرگئی پاولوف« قائم مقام راه آهن روسیه نیز که در این جلسه حضور داشت، اذعان کرد که حمل بار کانتینری از شاخه شرقی این کریدور از گمرکات 
سرخس و اینچه برون در سه ماهه نخست سال جاری، در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، از رشد ۴۰۰ درصدی برخوردار بود و مذاکرات با راه آهن ایران 

به منظور تعیین تعرفه برای حمل کود و زغال سنگ به مقاصد کشورهای ایران، امارات متحده عربی و هند در حال جریان است.
بــه گــزارش ایرنــا، موافقت نامه ســاخت راه آهــن رشــت- آســتارا 2۷ اردیبهشــت ۱۴۰2 و پــس از ســخنرانی آیــت الله »ســیدابراهیم 
 رئیســی« رئیس جمهوری اســلامی ایــران و ســخنرانی ویدیوکنفرانســی »ولادیمیــر پوتین« رئیــس جمهوری فدراســیون روســیه بین

 نمایندگان دو کشور در تهران به امضا رسید.
مسیر غربی کریدور شمال - جنوب که کشورهای روسیه، جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان را شامل می شود، در بخش ریلی دارای حلقه 
مفقوده ای به مسافت ۱۶2 کیلومتر بین رشت و آستارا است که با امضای این توافق و احداث این مسیر ریلی تکمیل و عملًا جنوب آسیا از طریق ارتباط 

ریلی بین سن پترزبورگ و خلیج فارس به شمال اروپا متصل خواهد شد.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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دولت سیزدهم وارث مسکن مهر دولت نهم
مریم لطفی    |         دولت سیزدهم وعده داده که ارث به جا مانده از مسکن مهر را تا پایان ۱۴۰۴ تحویل متقاضیان دهد؛ در حالی که وظیفه ساخت یک میلیون 

واحد مسکن نهضت ملی را بردوش خود دارد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: یکی از راهبردهای صنعت پتروشیمی در سال »جهش تولید با مشارکت مردم«، بهره برداری از ۱۲ طرح پتروشیمی تا پایان سال ۱۴۰۳ و استفاده از همه 
ظرفیت های موجود است. به نقل از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مرتضی شاهمیرزایی روز شنبه )۲۵ فروردین ماه( طی آئینی به مناسبت عید فطر از همه فعالان صنعت پتروشیمی خواست اهتمام جدی و 
هم افزایی بیشتری در مسیر تحقق اهداف راهبردی سال ۱۴۰۳ داشته باشند.وی در حاشیه این دیدار با بیان اینکه نامگذاری سال جهش تولید با مشارکت مردم از سوی رهبر معظم انقلاب، نقش و مسئولیت 
فعالان صنعت پتروشیمی را مضاعف کرده است، یادآور شد: بهره برداری از ۱۲ طرح پتروشیمی تا پایان امسال نقش تعیین کننده ای در رشد تولید و توسعه اقتصادی کشور دارد.این آئین با حضور اعضای هیئت 
مدیره و کارکنان شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مدیران عامل هلدینگ ها و شرکت های پتروشیمی و مدیران ارشد این صنعت برگزار شد.وی مصرف برق کولرهای گازی را ٦ تا ۱۰ برابر کولرهای آبی عنوان 
کرد و تبلیغات فروش کولرهای گازی را موجب گسترش نصب این کولرها با وجود بهره مندی از کولرهای آبی در این مناطق دانست و از مشترکانی که از قبل نسبت به نصب کولرهای گازی اقدام کردند نیز 

درخواست کرد دمای کولرها را در فصل گرما روی عدد ۲۴ درجه سانتیگراد تنظیم کنند.

بهره برداری از ۱۲ طرح 
پتروشیمی تا پایان سال

   ۱۲ هزار میلیارد تومان منابع صندوق 
ملی برای اجرای طرح های مسکن هزینه شد

 رییس هیات عامل صندوق ملی مســکن از 
هزینه کرد صندوق ملی مسکن به مبلغ نزدیک 
به ۱۲ هزار میلیارد تومان برای اجرای طرح های 

مسکن در سال گذشته خبر داد.
از وزارت راه و شهرســازی،  بــه گــزارش 
»محمدرضا مهدیار اســماعیلی« با اعلام اینکه 
در سال گذشــته حدود ۱۲ هزار میلیاردتومان 
برای اجرای طرح های مسکن اعم از نهضت ملی 
مسکن، تکمیل واحدهای باقی مانده مسکن مهر 
و تکمیل زیرساخت ها و خدمات روبنایی هزینه 
شد، گفت: در سال جدید در تلاش هستیم تا از 
طریق جلب مشــارکت مردمی از طریق جذب 
منابــع خرد، پروژه های نهضت ملی مســکن را 
پیش ببریم به طوری که هم پروژه ها پیش برود 
و هم سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری در این 

بخش ترغیب شوند.
رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن افزود: 
با تاکید وزیر راه و شهرسازی، در ماه های آینده 
ســامانه تامین منابع مالی نهضت ملی مسکن با 
مشــارکت مردم و به کارگزاری بانک مسکن از 
سوی صندوق ملی مسکن راه اندازی و رونمایی 
خواهد شــد. در این ســامانه فروش واحدهای 
نهضت ملی مســکن برای جذب منابع عمومی 

مردم انجام می شود.
مهدیاراسماعیلی ادامه داد: در تلاش هستیم 
تا با تامین منابع بانکی و منابع دولتی و مشارکت 
مردم، منابع خرد را از طریق بازار سرمایه و سایر 
موارد به بخش مسکن و ساخت واحدهای نهضت 

ملی مسکن هدایت کنیم.
وی دربــاره منابع صندوق ملی مســکن نیز 
توضیح داد: در حال حاضر در انتظار پرداخت ۲ 
فقره و هر فقره پنج هزار میلیارد تومان از سوی 
سازمان برنامه و بودجه هستیم.رییس هیات عامل 
صندوق ملی مسکن ابراز امیدواری کرد: سازمان 
برنامه و بودجه به تعهد خود برای پرداخت منابع 
صندوق ملی مسکن برای پیشبرد قانون جهش 

تولید مسکن و طرح نهضت ملی عمل کند.

 ۲۱۰ پروژه بازآفرینی شــهری در سال 
۱۴۰۲ اجرایی می شود

 مدیرکل دفتر نظارت بر امور اجرایی شرکت 
بازآفرینی شهری ایران از اجرای ۲۱۰ پروژه تامین 
خدمات روبنایی و زیربنایی در بافت  های فرسوده 
و ناکارآمد شهری با اعتبارات تخصیصی حدود ۲ 

هزار میلیارد ریال در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »حمید 
آرایش« از اجــرای ۲۱۰ پــروژه تامین خدمات 
روبنایــی و زیربنایــی در بافت های فرســوده و 
ناکارآمد شــهری )شــامل فضاهای آموزشــی، 
انتظامی، درمانی، ورزشــی، فضای سبز، پارک، 
معابر و غیره( با اعتبارات تخصیصی حدود ۲ هزار 

میلیارد ریال در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
مدیرکل دفتر نظارت بر امور اجرایی شرکت 
بازآفرینی شهری ایران افزود: تعداد ۲۱۷ پروژه 
در محلات هدف بازآفرینی شهری برای اتمام و 

تکمیل به سال ۱۴۰۳ منتقل شده است.
وی با اشاره به اینکه در سال گذشته ۲ هزار 
و ۵۰ کیلومتــر از معابر خاکی در محلات هدف 
بازآفرینی شهری آسفالت شده است، اظهار داشت: 
در سال ۱۴۰۲ از محل اعتبارات بند )ز( تبصره 
یک قانون بودجه سال ۱۴۰۱ به میزان ۴۹ هزار 
تن قیر یارانه ای در قالب ۳۱۹ حواله به ۲٦۹ شهر 
در کشــور به منظور اجرای آسفالت معابر خاکی 
در بافت های فرسوده کشــور طی تفاهم نامه با 
شهرداری ها توزیع شده است. در نخستین جلسه 
قرارگاه مســکن که با حضور »مهرداد بذرپاش« 
وزیر راه و شهرسازی برگزار شد، آمار صدور پروانه 
ساخت ۱۲۳ هزار واحد اعلام شده بود، اما این آمار 
در پایان سال ۱۴۰۲ از مرز ۲۵۰ هزار واحد عبور 
کرد که در ۷۳ هزار نقطه واقع شده  است.برپایه 
این گزارش، در اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
نیز بیش از ۷۱ درصد از برنامه بازآفرینی شهری 
محقق شده  است. فقط در اسفند ماه گذشته ۲۲ 
هزار واحد پروانه صادر شــد و به گفته مسوولان 
چنانچه هر ماه ۱۲ هزار و ۵۰۰ واحد صدور پروانه 
ثبت شــود، برنامه ســاخت ۱۵۰ هزار واحد در 
بافت های فرسوده محقق می شود.همچنین، سند 
دار کردن اراضی تصرف سکونتگاه های غیررسمی 
بزرگ ترین خدمت به ساکنان این بافت ها است 
و تاکنون ۲۵ هزار نفر متقاضی دریافت سند در 

اراضی تصرف ثبت نام کرده اند.

  طرح های هادی روستایی بازنگری شود
رییــس ســازمان امور اراضی کشــور گفت: 
باتوجه به زمین های مرغوب کشاورزی در حاشیه 
روستاها، لازم اســت طرح های هادی روستایی 

مورد بازنگری قرار گیرد.
 رضا افلاطونی، رئیس ســازمان امور اراضی 
کشــور در نشســت با تعدادی از مدیران بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه با توجه به 
زمین های مرغوب کشاورزی در حاشیه روستاها، 
لازم است طرح های هادی روستایی مورد بازنگری 
قرار گیرد. گفت: روستاها کانون تولید محصولات 
کشــاورزی بوده و نقش مهمی در امنیت غذایی 
جامعه دارند.وی افزود: در الحاق طرح های هادی 
روستایی باید نهایت دقت را داشته تا زمین های 

مرغوب کشاورزی به این امر اختصاص نیابد.
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»مسکن مهر« پروژه ای بود که دولت نهم پس از افزایش نجومی قیمت 
مسکن با هدف خانه دار کردن گروه های کم درآمد آغاز کرد. البته دولت 
محمود احمدی نژاد دولت وقت معتقد بود که بیشترین افزایش قیمت 
مســکن مربوط به قیمت زمین است که برهمین اساس زمین هایی در 
حاشیه شهرهای جدید به صورت رایگان به ساخت مسکن اختصاص داد.

این مقام مسؤول وقت پروژه »مسکن مهر« را طرح موفق دانست که 
اگر به درســتی انجام می شد موجب صاحب خانه شدن مستأجران بود؛ 
وی در سال )۱۳۹۰( اعلام کرد »با ساخت مسکن مهر، تا پایان ۸ سال 

دوره ریاست جمهوری خود مشکل مسکن در ایران نابود می شود.«
به طور کلی ساخت ۲ میلیون و ۲۰۴ هزار و ۱۳۰ واحد مسکن مهر از 
ابتدای شروع به کار دولت نهم آغاز شد و یک سال و نیم بعد از استقرار 
دولت نهم، اجرای نخستین پروژه های مسکن مهر آغاز شد؛ بیش از یک 
میلیون و ۷۸ هزار و ۴۷۴ واحد مســکن مهر، دولتی بود؛ یعنی اراضی 
دولت برای اجرای پروژه ها واگذار شــده بود که شامل شهرهای جدید، 
شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر که متولی آنها بنیاد مسکن است و شهرهای 
بالای ۲۵ هزار نفر که در حیطه اختیارات ادارات کل راه و شهرســازی 

استان ها قرار دارد، می شد.
البتــه ۸۴۰ هزار و ۹۹ واحد از این ۲.۲ میلیون واحد مســکن مهر، 
پروژه هــای خود مالکی بود به این معنا که اراضی برای خود مالکان بود 
ولی از تسهیلات مسکن مهر استفاده و متقاضیان مسکن مهر را ساماندهی 

کردنــد. ۲٦۲ هزار و ۲۰۸ واحد از کل ۲.۲ میلیون واحد مســکن مهر، 
در بافت های فرســوده ساخته شد که پس از نوسازی بافت های مذکور، 
متقاضیان در آنها ساکن شدند که البته تسهیلات مسکن به این واحدها 
داده شد؛ همچنین ۲۳ هزار و ۳۴۹ واحد مسکن مهر از کل پروژه های 

۲.۲ میلیون واحدی، تسویه نقدی و از طرح مسکن مهر خارج شدند.
همچنین از مجموع یک میلیون و ۷۸ هزار و ۴۷۴۷ واحدی که نهایتاً 
دولت متولی آنها بود، ۵۹۴ هزار و ٦۰۳ واحد مســکن مهر در شهرهای 
بالای ۲۵ هزار نفر ســاخته شد که مدیریت آنها در کل با سازمان ملی 
زمین و مسکن و در استان ها با ادارات کل راه و شهرسازی بود؛ همچنین 
بنا بود ۳٦٦ هزار و ۲٦۷ واحد را شرکت عمران شهرهای جدید و ۱۱۷ 
هزار و ٦۰۴ واحد را نیز که در شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر بودند، بنیاد 

مسکن بسازند.

 اعتقادی به مسکن مهر ندارم
آمارها حاکی از آن است که از کل ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکن 
مهر، دولت احمدی نژاد که نزدیک به ۸۰۰ واحد مسکونی تحویل و دولت 
روحانی با روی کار آوردن مسکن ملی و مسکن مهر حدود یک میلیون 

و ۲۰۰ واحد تحویل متقاضیان خود داد.
نیمه نخست سال ۹۸، طرح اقدام ملی مسکن با دستور رئیس جمهور 
و با حضور وی در ســایت طرح ملی مسکن در منطقه ۲۱ تهران کلید 

خورد؛ همزمان نیز ماراتن نام نویسی از متقاضیان ثبت نام در طرح اقدام 
ملی مسکن در یک فرآیند طولانی آغاز شد.

زمان ثبت نام طرح اقدام ملی مســکن با آغاز کرونا، اجرای این طرح 
به تعویق افتاد و عملًا به گفته وزیر راه و شهرســازی، ساخت ۵۳۰ هزار 
واحد مســکونی در این طرح نهایی شــد؛ ورود دیرهنگام دولت به حوزه 
حمایت نصف و نیمه از ساخت مسکن، بعید بود بتواند تأثیر مثبتی بر بازار 
داشته باشد، بلکه بیشتر به یک طرح تحمیلی به دولت بعدی می ماند که 
چاره ای جز تکمیل آن برای دولت بعدی باقی نمی گذارد و امکان اجرای 
طرح ها و ایده های جدید از سیاست گذاران بخش مسکن در دولت بعدی 

را سلب می کند.
اما عباس آخوندی وزیر اســبق راه و شهرسازی در حالی از نیمه دوم 
ســال ۹۲ و از ابتدای دولت حسن روحانی بر سمت وزیر راه و شهرسازی 
شــدن منصوب شد که وارث بزرگترین پروژه مسکن سازی کشور با اسم 
پروژه »مسکن مهر بود« اما به جای ادامه دادن این پروژه در راستای خانه 
دار شدن مردم، از همان ابتدا با جملاتی مانند »عامل ایجاد تورم با تزریق 
نقدینگــی خط اعتباری ۵۰ هزار میلیارد تومانــی و پول پر قدرت بانک 
مرکزی«، »طرحی بدون داشتن یک خط مطالعه«، »اعتقادی به مسکن 
مهر ندارم« و »طرح خیلی مزخرفی اســت« جبه مخالفت خود را شفاف 

اعلام و شانه از این مسؤولیت خالی کرد.

 دولت سیزدهم وارث، ارث ۱۶ ساله مسکن مهر
براساس آمار و اطلاعات وزارت راه و شهرسازی ۲۴۰ هزار واحد مسکن 
مهر از دولت نهم و دهم به دولت سیزدهم به ارث رسید که مهرداد بذرپاش 
وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد »یکی از سیاست های ما عمل به وعده ها 
و تعهدهای دولت های گذشــته به مردم اســت که از جمله این تعهدها، 

واحدهای باقی مانده مسکن مهر است.«
عضــو کابینه دولت ســیزدهم ادامه داد: نزدیک بــه ۲۴۰ هزار واحد 
مســکن های مهر از دولت های گذشــته به این دولت به ارث رســید و با 
توجه به تاکید رئیس جمهور بر تکمیل و تمام کردن مســکن های مهر، 
تعهد دولت های گذشته را تعهد خود می دانیم و تحقق آنها را در اولویت 

کارهای خود قرار دادیم.
 از ابتدای ســکان داری بذرپاش در این وزارتخانه، ســاخت و تکمیل 
۱۲۴ هزار واحد مســکن مهر در کشور به پایان رسید و بیش از نیمی از 
مســکن مهر به ارث رسیده به دولت مردمی تحویل صاحبان آنها شد. بر 
این اساس، ۱۲۴ هزار واحد دیگر مسکن مهر باقی مانده که مطابق وعده 
مسؤولان تا پایان دولت سیزدهم پرونده کل پرونده مسکن مهر در شهرهای 

مختلف بسته خواهد شد.
اکنون پیشرفت فیزیکی ٦۸ هزار واحد مسکن مهر به ۷۵ درصد رسیده 
و ۳۰ هزار واحد از آنها مشکلات حقوقی و تعاونی دارد که از طریق وزارت 

تعاون و سازمان ملی زمین و مسکن پیگیری برای رفع آنها ادامه دارد.
نکته اساســی اینجاست که دولت ســیزدهم منبع مالی برای تکمیل 
واحدهای مســکن مهر را کجا تأمین می کنــد؛ در این خصوص بذرپاش 
اعلام کرد یک هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان از منابع صندوق ملی مســکن 
برای ساخت ۱۲۴ هزار واحد مسکن مهر پرداخت شده، و در تلاشیم تا از 
طریق الگوی مولدسازی دارایی های وزارت راه و شهرسازی در سال آینده 
از طریق شــهرهای جدید، ســه هزار میلیارد تومان به پروژه های مسکن 
اختصاص پیدا کند و این روند تأمین منابع مالی تا ۱۵ هزار میلیارد تومان 

برای پروژه های نهضت ملی مسکن ادامه خواهد یافت.

 دو وظیفه سنگین مسکن بر دوش دولت
به گزارش مهر، دولت سیزدهم در حالی این واحدهای مسکن را تکمیل 
و تحویل متقاضیان می دهد که وظیفه ســاخت ۱ میلیون واحد مسکونی 

نهضت ملی را بر دوش خود دارد.

براساس آمار و اطلاعات 
وزارت راه و شهرسازی 
۲۴۰ هزار واحد مسکن 
مهر از دولت نهم و دهم 

به دولت سیزدهم به ارث 
رسید که مهرداد بذرپاش 

وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرد »یکی از 

سیاست های ما عمل 
به وعده ها و تعهدهای 
دولت های گذشته به 

مردم است که از جمله 
این تعهدها، واحدهای 
باقی مانده مسکن مهر 

است.«

افزایش کارآفرینی بانوان با مشوق های دولت
در دو سال منتهی به فروردین سال ۱۴۰۳، میزان اشتغال خانگی ایجاد شده ۲۴۳ 
هزار شغل بوده است که به ترتیب در سال ۱۴۰۱، ۱۰۳ هزار شغل و در سال گذشته 
بیش از ۱۴۰ هزار فرصت شغلی در این حوزه به وجود آمده است. بنابر داده های ارائه 
شده از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سهم زنان از اشتغال خانگی ۸۰ درصد بوده 
است.یکی از حوزه های کم سرمایه بر که باعث ایجاد اشتغالزایی پایدار می شود، بخش 
مشاغل خانگی است. بخشی که در یک دهه گذشته از چشم مسئولان وقت دولتی دور 
مانده بود. نشان به آن نشان که حتی حرفه قالیبافی که به عنوان یک صنعت دیرینه 
در بین ایرانیان شناخته می شد، در آستانه نابودی قرار گرفت.با روی کار آمدن دولت 
ســیزدهم در مردادماه سال ۱۴۰۰، نگرش و رویکرد این دولت به مشاغل ارزان قیمت 
و خوداشتغالزایی موجب شد مشاغل خانگی و صنایع دیرپایی که در بین مردم ایران 
رایج بود، دوباره رونق بگیرد.میزان مشارکت زنان در راه اندازی کسب وکارهای خانگی 
بیش از ۸۰ درصد اســت که نشــان دهنده پویایی و خلاقیت زنان در عرصه اقتصادی 
بویژه در کســب وکارهای خرد و نوپاست.انعطاف پذیری در انجام فعالیت های مختلف 
یکی از دلایلی اســت که زنان را ترغیب به راه اندازی مشاغل خانگی می کند و به آنها 

اجازه می دهد بین مسئولیت های خانوادگی و مشارکت اقتصادی تعادل برقرار کنند.
همچنین بســیاری از زنان از مهارت ها و تخصص خود برای ایجاد مشاغل خانگی 
اســتفاده می کنند که می تواند به تنوع و خلاقیت در بازار کار کمک کند. مشــاغل 
خانگی اغلب موانع کمتری برای ورود دارند که شروع کارآفرینی را برای زنان آسان تر 
می کند، بویژه در مناطقی که دسترسی به مشاغل رسمی ممکن است به دلایل متعدد 

محدود باشد.
اشــتغال خانگی زنان ممکن است عمیقاً با جوامع محلی مرتبط باشند و کالاها و 
خدماتی را ارائه دهند که نیازهای جامعه را برآورده می کند. این می تواند باعث شــود 
که آثار رشــد اقتصادی در لایه های مختلف جامعه نمایان شود؛ به همین دلیل است 
که رویکرد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در این دولت به مشاغل خانگی، حمایتی 
شده است. نشانی این رویکرد را می توان از ارائه تسهیلات و امکانات به مشاغل خانگی 

با اولویت زنان سرپرست خانوار و روستاییان یافت.

   اقدامات قابل تأمل
از مؤلفه های بسیار تأثیرگذار در ایجاد و توسعه مشاغل خانگی، تخصیص و توزیع 
تسهیلات کم بهره، تسهیلگری و مانع زدایی در صدور مجوزهای کسب و کار از جمله 
مشاغل خانگی بوده و در همین راستا از۵۱۲ رشته مصوب شغل خانگی، مجوز ۹۵درصد 

رشته های خانگی به صورت آنی صادر می شود.
رشد ۲۰۰درصدی صدور مجوزهای مشاغل خانگی از دیگر اقدامات دولت سیزدهم 

برای توسعه بخش مشاغل خانگی در دولت سیزدهم بوده است.
محمود کریمی بیرانوند، معاون کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در همین زمینه گفته است: پارسال تمرکز وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر توسعه 
بازار مشاغل خانگی بود. دو سال پیش دغدغه اصلی ما مجوز بود که خوشبختانه شرایط 
مساعد شد و شاهد تسهیل در صدور مجوزهای کسب و کار هستیم، سال گذشته نیز 
تمرکز خود را بر توســعه بازار مشاغل خانگی گذاشتیم و امسال نیز این موضوعات را 

ادامه می دهیم.پارسال با همکاری بانک مرکزی، تخصیص اعتبارات مشاغل خانگی ۳۵ 
درصد رشد داشت. در سال ۱۴۰۱ رقم ۳ هزار میلیارد تسهیلات به متقاضیان مشاغل 
خانگی پرداخت شد. در سال گذشته نیز در حوزه مشاغل خانگی ۹۵ درصد تسهیلات 
و منابع اشــتغال جذب شــده که این رقم معادل ۴.۸ هزار میلیارد تومان منابع حوزه 

مشاغل خانگی بوده که به طور کامل جذب شده است.
در سال گذشته با اعتبارات تخصیصی، ۲۱۸ هزار مجوز برای اشتغال خانگی صادر 
شــده است؛ امســال به دنبال افزایش ۳۵ درصدی تسهیلات مشاغل خانگی، حداقل 

صدور مجوز و اشتغالزایی در این حوزه ۳۰ درصد رشد خواهد یافت.
بنابراین در سال جاری حداقل٦۵ هزار مجوز، بیشتر صادر می شود و تعداد مجوزهای 
صادر شده به ۲۸٦ هزار خواهد رسید. به تبع آن تعداد افرادی که در این حوزه مشغول 
به کار می شــوند، از یک طرف به دلیل صدور تعداد بیشــتری مجوز جدید و از طرف 
دیگر به خاطر افزایش نرخ تســهیلات اعطایی، بــه صورت تابعی از دو یا چند متغیر 
افزایش خواهد یافت.از طرفی، با رشد مشاغل خانگی، می توان انتظار داشت که اشتغال 
غیررسمی بخصوص در میان زنان با کاهش مواجه شود و مشارکت زنان در بازار کار 
افزایشی شود؛ چرا که بخشی از مشاغل خانگی برعهده زنان است و این حوزه می تواند 

شاخص اشتغالزایی زنان را در اقتصاد کشور افزایش دهد.

  برنامه های راهبردی
پژوهش های مطالعاتی نشــان می دهد که افزایش مشارکت اقتصادی زنان، مزایای 
متعددی برای جامعه در پی خواهد داشت. افزایش تولید ناخالص داخلی، کاهش فقر، 

ارتقای سطح رفاه اجتماعی و توسعه پایدار از جمله این مزایا هستند.
از این روست که دولت سیزدهم، برای تقویت رشد مشارکت زنان در جامعه از طریق 
مشــاغل خانگی، اقدامات مختلفی نظیر ارائــه حمایت مالی، آموزش و مهارت افزایی، 
دسترسی به منابع، سیاســت های حمایتی، ترویج فعالیت های دیجیتال و حمایت و 

مراقبت از کودک را در دستور کار قرار داده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/01/27
شماره : 1616

کاهش یک متری تراز دریای خزر
رییس سازمان نقشه برداری کشور گفت: تراز دریای خزر در حال کاهش است که 
عوامل مختلفی از جمله تغییر اقلیم در آن تاثیرگذار است، به طوری که نسبت به ۱۰ 

سال گذشته بیش از یک متر کاهش داشته است.
علی جاویدانه در سومین نشست سیاستگذاری بیست و هشتمین همایش و نمایشگاه 
ملی مهندسی نقشه برداری و اطلاعات مکانی ژئوماتیک ۱۴۰۳ اظهار داشت: ۲۲ ایستگاه 
در سواحل شمالی و جنوبی فعال است که وضعیت جزر و مد و تراز دریا را برای یک 

سال آینده پیش بینی می کند.
وی ادامه داد: تراز دریای خزر در حال کاهش است که عوامل مختلفی از جمله تغییر 
اقلیم داریم، بیش از یک متر نسبت به ۱۰ سال گذشته کاهش داشته است با توجه به 

وضعیت توپوگرافی بیشتر در سواحل دریای شمالی نشان خواهد داد.
رییس سازمان نقشه برداری کشور گفت: در ۲ سال گذشته با سرمایه گذاری های 
سازمان برنامه و بودجه و هماهنگی بین نهادهای مختلف، اقدام به توسعه زیرساخت 
ها، بازســازی شبکه ها و دســتگاه های تصویر برداری کرده ایم و استان ها هدفمند 

فعالیت کردند.وی عنوان کرد: ۲ هزار و ۴۴۰ شهر در کشور داریم که ۳۵۰ شهر فاقد 
نقشه است، این شهرها در گذشته روستا بودند که تبدیل به شهر شدند و اکنون برای 

۱۵۰ شهر نقشه تهیه شده است.
جاویدانه اضافه کرد: تصویربرداری با پهپاد در سال ۱۴۰۱ از ۵۰ شهر و سال گذشته 
از ۱۰۰ شهر با همکاری شرکت های دانش بنیان انجام شد. همچنین در اواخر سال 
گذشته از ظرفیت بخش خصوصی با عکس برداری هوایی و تیم تخصصی عکسبرداری 

با هواپیمای سرنشین دار استفاده شد.
وی با اشاره به وضعیت فرونشست زمین در کشور، گفت: سازمان نقشه برداری به 
عنوان مســوول پایش وضعیت فرونشست، به صورت کامل وظایف خود را انجام داده 
است.رییس سازمان نقشه برداری کشور بیان داشت: فرونشست باید در زمینه کارگروه 
تخصصی مورد بررســی قرار گیرد و کارگروه سازگاری با کم آبی، موضوع فرونشست 

را پیگیری می کند.
وی با بیان اینکه اســتان کرمان دارای بیشترین فرونشست است، گفت: وضعیت 

فرونشســت تک تک استان ها را برای همه مســوولان ملی و استانی ارسال کردیم. 
وضعیت فرونشست هر استان متفاوت است؛ در همین راستا ۲۵۰ محدوده فرونشست 

و ۱۰ مورد تا محدوده شهر نزدیک به فرونشست وجود دارد.
این مقام مســوول تاکید کرد: علت عمده فرونشست، برداشت بی رویه آب و نیاز 
آبی بخش کشاورزی است، ضمن اینکه لازم است تا نقشه های خطر فرونشست تهیه 

شود، زیرا این امر برای حفظ سازه های قدیمی و سازه های جدید ضروری است.
جاویدانه با اشاره به برگزاری بیست و هشتمین همایش و نمایشگاه ملی مهندسی 
نقشه برداری و اطلاعات مکانی ژئوماتیک ۱۴۰۳ گفت: این همایش از ۹ تا ۱۰ اردیبهشت 

و نمایشگاه از ۹ تا ۱۲ اردیبهشت برگزار می شود.
وی ابراز داشــت: امسال ۱۷۰ مقاله به دبیرخانه این همایش ارسال شد که نسبت 
به ســال گذشــته که ۷۰ مورد بود، رشد چشمگیری داشته است. علاوه برارائه مقاله 
ها، ۹ کارگاه آموزشــی و ۲ نشست تخصصی در حوزه دریامحور و چالش های نقشه 

برداران برگزار خواهد شد.



بورس و بانک 

3

طلای جهانی روی مدار صعود قیمت

ابوالفضل حمیدی   |     قیمت »طلا« نه تنها در بازار ایران، بلکه در سایر کشورها هم افزایش یافته است. این رشد دلایل مختلفی دارد 
که از اوایل سال میلادی کارشناسان آن را پیش بینی کرده بودند.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با تاکید بر تلاش معاونت برای ایجاد زمینه های لازم و حمایت از شرکت های دانش بنیان جهت حضور در عرصه رقابت بازار و تکمیل زنجیره ارزش 
صنایع از ایجاد پلتفرم جامع خدمات حمایتی و سامانه فراخوان های معاونت علمی برای اطلاع رسانی مناسب و دسترسی بهتر دانش بنیان ها به انواع تسهیلات و حمایت ها خبر داد. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
امروز با حضور در »پردیس فناوری و نوآوری شهید طهرانی مقدم« از شتابدهنده ها، شرکت های دانش بنیان، هسته های فناور و نوآور مستقر در این مرکز بازدید کرد و در حاشیه این بازدید با اشاره به حمایت 
معاونت علمی از رقابت پذیر شدن و ورود محصولات دانش بنیان به بازارهای هدف، افزود: معاونت علمی به طور کامل از رقابت پذیر شدن شرکت های دانش بنیان با رویکرد موفقیت در عرصه بازار و تکمیل 
زنجیره ارزش صنایع حمایت می کند و در این راه از تمامی ابزارها، دسترسی ها و منابع ضمن به کارگیری ظرفیت های قانونی بهره می برد.معاون علمی رئیس جمهور اضافه کرد: معتقدم اکثر شرکت هایی که 
به معنای واقعی دانش بنیان هستند و کار دانشی می کنند، در صف دریافت حمایت و تسهیلات نیستند، چرا که یا درگیر کار نوآورانه و فناورانه خود هستند و یا از این حمایت ها، چندان اطلاعی ندارند؛ در 
فضای نخبگانی نیز شرایط همین گونه است و نخبگان واقعی، به دنبال کسب امتیاز و حمایت نبوده و نیستند؛ بنابراین برای شناخت شرکت دانش بنیان واقعی و نخبه کارآمد، رویکرد فعالانه را پیش گرفته ایم.

پلتفرم جامع خدمات برای 
دانش بنیان ها به زودی 
ایجاد می شود

   حساسیت بازار بورس به اتفاقات نظامی 
و سیاسی طبیعی است

بازارهــای ســهام در کشــورهای مختلــف 
حساســیت فوق العاده ای بــه وقایعی همچون 
جنگ، درگیری و نااطمینانی سیاســی داشته و 
عموما افت معناداری را تجربه می کنند اما پس 
از  برطرف شدن این نگرانی اغلب بازارها به روند 

تعادلی یا پیشین خود بازمی گردند.
 به طور قطع پیش بینی اقتصادی بدون توجه 
به عوامل سیاسی و جهانی امکان پذیر نیست اما 
یه طور کل بازارهای سهام در کشورهای مختلف 
حساســیت فوق العاده ای بــه وقایعی همچون 
جنگ، درگیری و نااطمینانی سیاســی داشته و 
عموما افت معناداری را تجربه می کنند اما پس 
از برطرف شدن این نگرانی اغلب بازارها به روند 

تعادلی یا پیشین خود بازمی گردند.
به نظر می رســد بازار بورس ایران هم پس از 
اتفاق های مختلف در عرصه بین الملل بتواند مسیر 
گذشته خودش را داشته باشد و این تداوم بستگی 
به تصمیمات اجرایی دارد، به عنوان مثال امروز 
پس از پاسخ تنبیهی سپاه به رژیم صیونیستی، 
مســوولان ســازمان بورس برای جلوگیری از 
ضررهای احتمالی ســرمایه گذاران و حمایت از 
حقوق آنها دامنه نوسان بورس را مثبت و منفی 
یک درصد در تابلوی معاملات در نظر گرفتند تا 

جلوی رفتارهای هیجانی بگیرند.
پیمان مولوی بخشــی از بازگشت تعادل به 
بازارهای جهانی را وجود ریســک های اقتصادی 
و بین المللــی عنوان می کند.  وی ادامه می دهد: 
در بازارهای جهانی حتی اگر نوساناتی رخ دهد 

براساس اتفاق های ثابت است. 
به گفته این کارشناس بورس، عامل دیگر ورود 
و خروج تعادلی سرمایه گذار خارجی در بازارهای 
مالی جهان اســت که بازار سرمایه را به ثبات و 

تعادل می رساند. 

  نرخ ۱۰ درصد مالیات بر ارزش افزوده 
اعمال شد

سامانه جامع امور گمرکی در اطلاعیه ای اعلام 
کــرد: از امروز نرخ ۱۰ درصــد مالیات بر ارزش 

افزوده اعمال می شود.
ســامانه جامع امور گمرکــی در اطلاعیه ای 
اعلام کرد که نــرخ ۱۰ درصد مالیات بر ارزش 
افزوده از امروز یکشنبه ۲۶ فروردین ماه ۱۴۰۳ 
اعمال می شــود.در این اطلاعیه آمده است: در 
راستای اجرای بند ۲ ابلاغیه شماره ۱۸۹۰۸۷۱ 
مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۲۸ مدیــرکل دفتر واردات، از 
روز یکشــنبه مــورخ ۱۴۰۳/۰۱/۲۶ با دیپلوی 
سامانه ای پی ال، در اظهارنامه های رویه واردات، 
ضمن اعمال قفل سیستمی الزام صفر درصد برای 
باکــس ۰۴۸، افزایش مالیات بر ارزش افزوده به 
میزان حداقل ۱۰ درصد برای باکس ۰۴۷ صورت 
پذیرفته است و امکان تخصیص کمتر از این عدد 

میسر نیست.

  ۸۰۰ هزار مشترک بدمصرف به کنتور 
هوشمند برق مجهز می شوند

 مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید، انتقال 
و توزیع نیروی بــرق )توانیر( گفت: ۸۰۰ هزار 
مشــترک بد مصرف، ۹۰۰ هزار کیلووات ساعت 
و حتی بالاتر برق مصرف می کنند که به همین 
دلیل این مشــترکان مجهز به کنتور هوشمند 
می شوند.به گزارش از توانیر، »مصطفی رجبی 
مشــهدی« درباره نصب کنتور های هوشمند 
توسط مشترکان پرمصرف افزود: از میان حدود 
۳۲ میلیون مشــترک خانگی، نزدیک به ۸۰۰ 
هزار مشترک بیش از ۲. ۵ برابر الگو برق مصرف 

می کنند مصارف آنان واقعاً نامتعارف است.
وی با بیــان اینکه در مناطقی مانند تهران، 
اصفهان، شیراز، مشهد الگوی مصرف برق ۳۰۰ 
کیلووات ســاعت است، خاطرنشان کرد: ابن در 
حالی است که ۸۰۰ هزار مشترک مذکور، ۹۰۰ 
هزار کیلووات ســاعت و حتی بالاتر برق مصرف 
می کنند که بــه همین دلیل این مشــترکان 
مجهز به کنتور هوشــمند می شوند.مدیرعامل 
توانیر ادامه داد: نصب کنتورهای هوشمند باعث 
خواهد شــد که این مشترکان از میزان مصرف 
خود به صورت برخط مطلع شوند و برای کاهش 

آن برنامه ریزی کنند.

روزهای آخر سال ۲۰۲۳ بود که تحلیلگران بازار طلا، عنوان کردند که قیمت هر اونس طلا به بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ دلار می رسد. 
این پیش بینی برای برخی ها قابل باور نبود اما با شروع سال میلادی، تغییر و تحول در قیمت ها آغاز شد و حتی بازارهای جهانی 
قیمت تا ۲ هزار و ۴۳۰ دلار را هم تجربه کردند. متناسب با این افزایش،  قیمت طلا در بازار ایران هم بالا رفت. حال برخی ها برای 

آنکه عملکرد دولت سیزدهم را تخریب کنند،  تحلیل هایی از بازار دارند که با هیچ منطقی، قابل توجیه نیست.
منتقدان دولت، پافشــاری دارند که سیاســت های دولت سیزدهم، عامل اصلی افزایش قیمت طلا در بازار جهانی است و با این 
نگاه و تفسیرهای غلط می خواهند یأس و ناامیدی ایجاد کنند؛ اما کارشناسان و تحلیلگران بازار تأکید دارند که افزایش قیمت طلا 

هیچ ارتباطی با دولت و سیاست های آن ندارد.

 در معاملات نقدی روز جمعه
)۲۴ فروردین( قیمت طلای جهانی بر مدار صعود قرار گرفت و آن طور که شــواهد نشــان می دهد طلا به قله های جدیدی 
رسیده است. با این حساب فلز زرد رنگ طی ۴۰ روز گذشته حداقل ۲۰ درصد افزایش قیمت را تجربه کرده که در نوع خود یک 
رکورد محســوب می شود. این اتفاق در شرایطی است که پیش بینی ها از آغاز سیاست های انبساطی از سوی بانک  مرکزی امریکا 

در سال ۲۰۲۴ حکایت دارد.
البته فعالان اقتصادی درباره جهش قابل  توجه اونس طلا بر ۲ دلیل مهم تأکید دارند؛ از نگاه آنها نخستین دلیلی که موجب رشد 
قیمت طلا شده، انتشار آمار تورم امریکا در ماه مارس است که موجب شده معامله گران تا حدودی نسبت به  احتمال کاهش نرخ 
بهره توسط فدرال رزرو دلسرد شوند. در همین راستا سرمایه گذاران طلا را به عنوان پناهگاه امن خود در نظر گرفته اند. از سوی دیگر، 
افزایش ریسک های ژئوپلیتیک در روزهای اخیر به عنوان دومین عامل برای تقویت زمینه نوسانی شدن بازار طلا معرفی شده است.

 
  افزایش قیمت طلا،  جهانی است

در همین رابطه، نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران به  گفت: از نخستین روزهای سال 

   باید پذیرفت افزایش 
25۰ دلاری قیمت اونس 
طلا طی یک ماه، خیلی 

زیاد است؛  قاعدتاً این امر 
بر تمام بازارهای جهانی 

اثر منفی گذاشته،  در این 
میان نرخ ارز و خبرهای 

سیاسی هم بر قیمت طلا 
در بازار داخلی تأثیرات 
جزئی داشته است. اما 

عمده دلیل، قیمت جهانی 
است و نمی توان این امر را 

کتمان کرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/01/27
شماره : 1616

جاری تاکنون،  قیمت اونس حدود ۲۵۰ دلار افزایش داشــته است. این موضوع هیچ ارتباطی با 
شرایط داخلی کشور ندارد. چه افزایش و چه کاهش،  تمام بازارهای جهانی بر این اساس حرکت 
می کنند. یک بخش بســیار کوچکی از افزایش قیمت طــلا در بازار داخلی،  مربوط به نرخ ارز و  
تنش های سیاســی و اقتصادی خاورمیانه بوده است؛ اما دولت تحت هیچ شرایطی باعث و بانی 
افزایش قیمت طلا نیست و قیمت ها تحت تأثیر نرخ جهانی است و اکنون تمام کشورها افزایش 

قیمت طلا را تجربه می کنند.
او ادامه داد: باید پذیرفت افزایش ۲۵۰ دلاری قیمت اونس طلا طی یک ماه، خیلی زیاد است؛  
قاعدتاً این امر بر تمام بازارهای جهانی اثر منفی گذاشته،  در این میان نرخ ارز و خبرهای سیاسی 
هم بر قیمت طلا در بازار داخلی تأثیرات جزئی داشته است. اما عمده دلیل، قیمت جهانی است 

و نمی توان این امر را کتمان کرد.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر تهران،  افزایش نرخ طلا در بازارهای 
جهانی را در چهار بخش نوسانات سیاسی و مالی کشورها بخصوص اخبار مربوط به خاورمیانه،  
افزایش تقاضا برای خرید طلا در بازارهای جهانی،  نوسان قیمت در بازار نفت و نرخ بهره امریکا،  
دانســت و گفت: با وجود افزایش  قابل توجه اونس جهانی،  بازار داخلی بسیار آرام است و شاهد 
هیچ التهابی نیســتیم؛  حتی تشــدید تقاضا هم صورت نگرفته است. بازار شرایط کاملًا عادی و 

طبق روال خود را دارد.
او تصریح کرد: تجربه نشان داده است  در صورتی که بانک مرکزی  یک مقدار نظارت و کنترل 
خود را بر بازار ارز بیشتر کند و فروش سکه و همچنین عرضه شمش های وارداتی را با قیمت پایین 
از طریق مرکز مبادله عملیاتی کند،  می توان قیمت ها را در بازار کاهش داد و یا ثبات بخشید. با 

عرضه سکه، قیمت دلار ریزش خواهد کرد.

 قیمت طلا ربطی به سیاستگذاران کشور ندارد
سهراب اشرفی، کارشناس ارشد بازارهای مالی نیز به »ایران« گفت: دو فاکتور مهم در تعیین 
قیمت طلا در بازار داخلی اثر دارد؛ یک فاکتور مهم قیمت اونس جهانی و دیگری قیمت دلار در 
بازار داخلی است. طی یک ماه اخیر شاهد روند افزایشی نرخ طلا در بازارهای جهانی بودیم. علت 
اصلی افزایش طلا در بازار داخلی و جهانی، مربوط به خرید بیش از حد طلا توســط بانک های 
مرکزی دنیا اســت و همچنین برخی اخبار درخصوص تصمیمــات فدرال رزرو که معامله گران 
نگران شدند این مجموعه نرخ بهره خود را کاهش دهد. سابقه این امر پیش از این نیز بوده است. 

هر زمان که فدرال رزرو نرخ بهره خود را کاهش می داد،  نرخ اونس جهانی بشدت بالا می رفت.
او اذعان داشت: این نگرانی ها در بازارهای جهانی سبب شد که طی یک ماه اخیر،  روند افزایشی 
در قیمت اونس جهانی داشته باشیم. قیمت اونس از کمتر از ۲ هزار و ۲۰۰ دلار تا تقریباً به ۲ 
هزار و ۴۳۰ دلار )جمعه ۲۴ فروردین ماه ساعت ۶:۳۰ عصر این عدد ثبت شد( رسید و البته این 
روند دوباره کاهشی و قیمت جهانی در حدود ۲ هزار و ۳۴۵ دلار  بسته شد. با این اوصاف علت 
مهم افزایش قیمت طلا در بازار ایران بعد از تعطیلات نوروز ۱۴۰۳،  جهانی بوده و هیچ ارتباطی 
به سیاستگذاران و مباحث داخلی ندارد. مقدار بسیار کمی از رشد قیمت طلا به نرخ دلار در بازار 

داخلی برمی گردد که  این سهم خیلی اندک است.

 بازار طلا طی ماه های آینده
کارشناس ارشد بازارهای مالی اظهار کرد: یکسری از خرید و فروش های کالا در بازار با دلار و 
طلا انجام می شود و قطعاً این امر می تواند تقاضای کاذب ایجاد کند؛ بروز و ظهور این امر مربوط 
به مالیات است. برخی از معامله گران برای آنکه مالیات پرداخت نکنند، به این سمت رفته اند. این 
مهم در شرایطی است که هنوز موضوع دریافت مالیات از سوداگران تصویب نهایی نشده است؛  
دریافت مالیات از سوداگران هنوز مورد بررسی در شورای نگهبان،  مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و مجلس است. در برخی از خریدها مثل مسکن،  طلا به صورت کیلویی رد و بدل می شود. این 

رویه باعث می شود که از میزان دلار کاغذی و طلا در بازار کاسته شود.
او با پیش بینی از قیمت طلا در بازار جهانی اظهار داشت: دو ماه پیش تحلیلگران بازار جهانی 
در بررســی هایی که داشتند، عنوان کردند در سال میلادی ۲۰۲۴، قیمت طلا  تا ۲ هزار و ۵۰۰ 
دلار افزایش پیدا می کند و  اکنون  دیدیم که نرخ ۲ هزار و ۴۳۰ دلار هم تجربه شد. لذا رسیدن 
به عدد پیش بینی شده دور از باور نیست. اما بعید است با توجه به شاخص های اقتصاد جهانی و 
شاخص ارزش دلار،  قیمت طلا به بالاتر از ۲ هزار و ۷۰۰ دلار برسد. تا آخر سال محدوده قیمتی 

بین ۲ هزار و ۳۰۰ تا ۲ هزار و ۵۰۰ دلار خواهد بود.

 رشد صادرات ایران به روسیه و بلاروس
 سرپرست دفتر آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت ایران ضمن اشاره 
به آمار صادرات ایران به روســیه و بلاروس در سال ۱۴۰۲، گفت: صادرات محصولات 

ایرانی به روسیه و بلاروس از لحاظ ارزشی و وزنی رشد را تجربه کردند.
به گزارش از سازمان توسعه تجارت، اکبر گداری، آمار صادرات محصولات ایرانی به 
روسیه را ۲۱۸۵ هزار تن به ارزش ۹۴۶ میلیون دلار اعلام و اظهار کرد: افزایش صادرات 
در حالی در سال گذشته اتفاق افتاد که صادرات این محصولات در مدت مشابه سال 

گذشته به میزان ۱۴۳۶ هزار تن و به ارزش ۷۵۱ میلیون دلار بود.
وی ادامه داد: آمار صادرات انواع محصولات ایرانی به روسیه نشان می دهد صادرات 
این محصولات از لحاظ ارزشی ۲۶ درصد و از لحاظ وزنی ۵۲ درصد رشد را تجربه کرد.

سرپرســت دفتر آســیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت ایران گفت: 
بیشــترین درصد رشــد صادراتی ایران مربوط به محصولات کشاورزی و محصولات 
صنایع پتروشیمی و پایه نفتی است.گداری با اشاره به حجم واردات محصولات روسی 
بــه ایران، تصریح کرد: ۳۳۵۳ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۶۹۱ میلیون دلار کالا 
از روســیه وارد کشور شده است. واردات این محصولات در مدت مشابه سال گذشته 
۲۶۳۱ هــزار تن بــه ارزش یکی میلیارد و ۵۸۲ میلیون دلار بوده که واردات از لحاظ 

ارزشی ۹ درصد و از لحاظ وزنی ۲۷ درصد رشد داشته است.

  افزایش ۳۴درصدی صادرات ایران به بلاروس
وی در ادامه ضمن تحلیل آمار تجارت ایران و بلاروس، ادامه داد: آمار صادرات ایران 
به بلاروس ۲۰ میلیون دلار بوده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۴درصد 

افزایش ارزش دلاری را تجربه کرده است.
گداری بیان کرد: بیشترین ارقام افزایشی مربوط به صادرات عبارت اند از کف پوش 

و فرش ماشینی ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار دلار، پلی استایرن )قابل انبساط و سایر انواع( 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار دلار، پلی اســتر یک میلیون و ۴۴۹ هزار دلار، رنگ پودری ۲ 
میلیون دلار، روغن هــای معدنی یک میلیون و ۱۸ هزار دلار، دارو یک میلیون دلار، 
کیوی ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار دلار، پلاسمای خون ۶۰۰ هزار دلار، پلی اتیلن ۳۶۶ هزار 
و ۴۳۳ دلار ، پسته یک میلیون دلار، کشمش ۵۰۰ هزار دلار، رب گوجه فرنگی ۳۸۰ 

هزار دلار، هلو ۳۰۰ هزار دلار بوده است.
سرپرست دفتر آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه تجارت با تاکید بر اهمیت 
تبادل هیات های متعدد تجاری، توضیح داد: آشنایی بیشتر شرکت های ایرانی با بازار 
بلاروس موجب افزایشی شدن روند صادرات شرکت های ایرانی به بلاروس شده است.

وی با اشاره به حجم واردات ایران از بلاروس، گفت: ۵۹ میلیون دلار کالا از بلاروس 
وارد ایران شد که این عدد نسبت به مدت مشابه ۳۵درصد رشد ارزشی داشته است.

به گفته گداری؛ بیشترین اقلامی که شاهد افزایش واردات آنها بوده ایم عبارت اند از 
انواع الیاف سنتتیک به میزان ۳۹ میلیون دلار، دامپتراک ۶ میلیون دلار، خمیر چوب 
۳ میلیون و ۳۰۰ هزار دلار، دستگاه ذبح پرندگان ۲ میلیون و ۸۶۴ هزار دلار، ترموچوب 
به میزان ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار دلار، فرآورده های غذایی یک میلیون و ۶۰۰ هزار دلار، 

پلی آمید ۵۵۰ هزار دلار، چوب نراد ۸۰۰ هزار دلار بوده است.

   منشا بخشی از مشکلات تولید خارج از وزارت صنعت است
 نماینده ویژه وزیر و رییس شورای تحول و پیشرفت وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: بخشی از مشکلات واحدهای صنعتی فراوزارتخانه ای و مربوط به بخش هایی از جمله بانک مرکزی و وزارت  نیرو است و به همراهی بخش های دیگر نیاز دارد.

 علی گلشنی در حاشیه بازدید از واحدهای صنعتی سمنان در گفت وگو با خبرنگاران افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان متولی تولید در کشور همگرایی و هم افزایی بخش های مختلف را در ۱۴۰۳ با اهتمام ویژه دنبال می کند.
وی ادامه داد: رسیدگی به مشکلات بخش تولید و احیای واحدهای راکد از اولویت های وزارت صنعت، معدن و تجارت در سال ۱۴۰۳ است و عزم بر تحقق جهش تولید با احیای بلندمدت واحدهای راکد پیگیری می شود.

وی اضافه کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت توسعه و حمایت از شرکت های دانش بنیان و واحدهای تولیدی فعال مبتنی بر دانش بومی و دارای عمق داخلی سازی را برای امسال در دستور کار دارد.نماینده ویژه وزیر و رییس شورای تحول و پیشرفت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: استان سمنان طی ۲ سال گذشته در احیای واحدهای تولیدی راکد وضعیتی مطلوب داشت و این روند امسال تسریع می شود.سمنان که به دارالمرحمه معروف است با مساحت نزدیک به ۹۷ هزار و ۵۰۰ کیلومتر مربع یکی از پهناورترین 
استان های کشور ایران است و با پنج و ۹ دهم درصد مساحت کل کشور، از این نظر هفتمین استان ایران محسوب می شود.این خطه از جانب شمال به استان های خراسان شمالی، گلستان و مازندران، از جنوب به استان های خراسان جنوبی و اصفهان، از شرق به 

استان خراسان رضوی و از غرب به استان های تهران و قم محدود است؛ بر این پایه و به دلیل موقعیت جغرافیایی همجواری با پایتخت و هفت استان مهم کشور، این استان از اهمیت زیادی برخوردار است.

www.ofoghemroz.ir
 برترین اخبار ایران و جهان
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کشاورزی 

اختصاص هزینه مراسم 
سالگرد به آزادی زندانیان 

جرائم غیر عمد

 ســید محمــد جــواد عرفــان فــر / یــزد ؛حمیــد رضــا خیراندیــش، نیکــوکار یــزدی مبلــغ 15 میلیــون تومــان هزینــه برگزاری مراســم ســالگرد همســر خــود را بــه آزادی
 یک زندانی اختصاص داد.

به گزارش روابط عمومی ستاد مردمی دیه استان یزد؛ حمید رضا خیر اندیش، نیکوکار یزدی با حضور در دفتر ستاد دیه استان یزد، مبلغ 150 میلیون ریال معادل 15 میلیون تومان،هزینه برگزاری 
مراسم چهارمین سالگرد همسر خود را به آزادی یک زندانی جرائم غیر عمد اختصاص داد.

این نیکوکار هدف خود از این اقدام را خشنودی خداوند متعال و شادی روح مرحومه"بی بی معصومه میرکریمی" خواهر شهید بزرگوار"سید فضل الله میر کریمی" اعلام نموده و در این خصوص گفت: 
در سال جاری تصمیم گرفته تا با هزینه مراسم سالگرد یک زندانی غیر عمد را از زندان آزاد کنم تا با این اقدام در شاد کردن دل یک خانواده نقش کوچکی داشته باشم و ثواب این کار به روح همسر 

مرحومم برسد.
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منصــور پوریان در خصوص وضعیت بازار دام زنده و گوشــت داخلی افزود: 
گوشت زیادی در بازار وجود دارد و جذب این میزان گوشت تنظیم بازاری زمان 
بر اســت؛ بنابراین با توجه به بهتر شدن جمعیت دام زنده کشور نسبت به سال 
گذشــته با گرم شدن هوا نگهداری جمعیت دامی مازاد داخلی برای دامداران و 

دامپروران نگران کننده شده است.
رئیس شورای تامین دام کشور تصریح کرد: برای نخستین بار در کشور بازار 
گوشــت گرم داخلی به حاشیه رفته و گوشت های منجمد نقش اول را در بازار 
دارند، دلیل آن این اســت که قیمت گوشــت منجمد وارداتی با گوشت داخلی 

قیمت های متفاوتی دارد؛ بنابراین متقاضی بیشتری نیز دارد.
وی با تاکید بر اینکه گوشت های منجمد نقش اساسی در شب عید و ماه مبارک 
رمضان داشته اســت، اظهار داشت: اکنون قیمت گوشت منجمد گوساله ۳15 
هزار تومان، گوشت منجمد ران گوسفندی ۲۸5 هزار تومان و گوشت سردست 
گوسفندی ۲۷5 هزار تومان و مابقی قطعات زیر ۲۶5 هزار تومان و گوشت گرم 

در محدوده ۳00 تا ۴50 هزار تومان است.
پوریان با بیان اینکه جذب گوشت وارداتی سخت است، اضافه کرد: سال گذشته 
1۲0 هزار تن گوشت قرمز منجمد و گرم گوساله و گوسفندی وارد کشور شد.

رئیس شــورای تامین دام کشــور با بیان اینکه قیمت هــر کیلوگرم از گله 
گوسفندی ۲00 تا ۲10 هزار تومان است، گفت: جمعیت دامی مازاد قابل کشتار 
کشور ۲ تا ۳ میلیون راس جمعیت دام سبک و ۳00 تا ۳50 هزار راس جمعیت 
دام سنگین است که باید فضا و امکانات برای کشتار این تعداد دام ایجاد شود.

وی بیــان کرد: گوشــت وارداتــی منجمد و گــرم برای مصــارف بازاری 
مصرف کنندگان مناســب اســت، اما دولت باید برای تولید داخلی نیز چاره ای 
بیندیشد.پوریان اظهار داشــت: با توجه به اینکه گوشت زیادی در بازار موجود 
اســت و هنوز جذب نشده، رایزنی هایی با وزارت جهاد کشاورزی کردیم تا برای 
حمایت از دامدار داخلی، خرید حمایتی دام توســط شرکت پشتیبانی امور دام 
کشور صورت بگیرد.رئیس شــورای تامین دام کشور با بیان اینکه باید موضوع 
تولید قراردادی دام زنده نیز مورد توجه باشــد، اظهار کرد: بحث چالش برانگیز 
دام زنده داخلی در خرید حمایتی قیمت ۲00 هزارتومانی دام زنده است؛ زیرا با 
توجه به شرایط فعلی به نظر می رسد که باید برای اردیبهشت ماه خرید انجام و 

ذخیره سازی صورت بگیرد این قیمت کاهش می یابد.
وی راهکار برون رفت از این مشــکل صنعت دامی را علاوه بر خرید حمایتی، 
صادرات دام زنده دانست و گفت: با گرم شدن هوا نگهداری جمعیت دامی برای 
تولیدکنندگان ســخت می شود، بهتر است مجوز صادرات داده شود تا دامداران 

برای نگهداری دام خود تحت فشار قرار نگیرند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/01/27
شماره : 1616

افتتاح زمین چمن مصنوعی فوتبال شهرک اندیشه در همدان

انتخاب 4 پایاننامه و رساله ي برتر تقاضـامحور دانشگاه صنعتی شاهرود از سوی وزارت علوم

مدیر منطقه ســه شــهرداری همدان در این مراسم اظهار کرد: این فضای ورزشی 
با اعتباری 1۷ میلیارد ریالی در مدت ۳ ماه به بهره برداری رســید تا بار دیگر نشانگر 

سرعت خدمت رسانی در این منطقه باشد.
محمدرضا فیضی منش افزود: منطقه ۳ شهرداری همدان در سال های گذشته همواره 
در اجرای پروژه های بزرگ و تاثیرگذار در مدت زمان مناسب موفق عمل کرده  که این 

موضوع با  رضایت شهروندان همراه بوده است.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته خدمات قابل توجهی در حوزه های مختلف عمرانی، 
رفاهی، فرهنگی و غیره در سطح منطقه ۳ ارائه شده است که قطعا اطلاع رسانی دقیق 

و شفاف از این اقدامات موجب افزایش اعتماد و امیدافرینی در جامعه می شود.
مدیر منطقه ســه شهرداری همدان با اشــاره به اینکه در یکی از موضوعات مهم 
اجتماعی، ترویج و توســعه فرهنگ ورزش و کشف استعدادهای ورزشی، ایجاد نشاط 
اجتماعی و ارتقای سطح سلامت در دستور کار بوده است گفت: این موضوع با احداث 

این زمین های چمن تحقق یافته است.
وی با تاکید بر اینکه اجرای پروژه های تاثیر گذار برای شهروندان همواره در دستور کار 
بوده است افزود: ایجاد مکانی برای پر کردن اوقات فراغت کودکان، نوجوانان و جوانان و 
ایجاد نشاط اجتماعی بین مردم، از جمله اهداف شاخص اجرای پروژه های ورزشی است.

فیضی منش با اشاره به اینکه زمین چمن مصنوعی شهرک اندیشه در مدت سه ماه 
احداث شده است تاکید کرد: ایجاد فضاهای ورزشی در پرورش استعدادها و پیشگیری 

از آسیب های اجتماعی تاثیر گذار است. 
وی خاطرنشــان کرد: سال گذشته ۲ زمین چمن مصنوعی به مرحله بهره برداری 
رسیده و در سال جاری نیز آغاز افتتاح ها در سطح منطقه با یک پروژه ورزشی است 

که اتفاق مبارکی به شمار می رود.

  همدان نیاز به ایجاد اردوگاه تربیت  محور دارد
همدان- نماینده ولی فقیه در استان همدان با بیان اینکه در شهر همدان اردوگاه 
تربیت محور کم داریم و یا اصلا نداریم گفت: امیدوارم شــهرداری در حوزه راه اندازی 

اردوگاه های تربیت محور کار خوبی ارائه دهد.
به گزارش جمهور آنلاین، آیت الله حبیب الله شعباني در مراسم افتتاح زمین چمن 
فوتبال کوي اندیشه با بیان اینکه حرف در مسئله کودک و نوجوانان در بحث مناطق 
کم برخوردار و سایر کودکان و نوجوانان استان بسیار است و درد و دل زیاد دارم اظهار 
کرد: برخی مسئولان فقط بلدند آمار آسیب هاي اجتماعي را ارائه دهند اما وقتي قرار 
است پای کار بیایند و برنامه ریزي فرهنگي داشته باشند و از آسیب اجتماعی جلوگیري 

کنند، کاری از دستشان برنمي آید و دغدغه ندارند.
وي با اشــاره به اینکه یکي از مشکلات موجود در بین این دسته از مسئولان این 
اســت که فهم دقیقي از نســل نوجوان و جوان ندارند گفت: آنها مي دانند که نوجوان 
و جوان ما در فضای اجتماعی آســیب هایی را دارد اما نمی دانند باید برنامه جایگزین 

طراحی کنند تا از بروز و ظهور آنها جلوگیری شود.
امــام جمعه همدان با بیان اینکه با نصحیت جوان و  صرف باید و نبایدها مســئله 
حل نمی شود افزود: با گزارش دادن از آسیب های اجتماعی مشکل نوجوانان و جوانان 

حل نخواهد شد.
وي خطاب به رسانه ها افزود: کاش بروید و تحقیق کنید کدام یک از مسئولان برای 

نوجوانان و جوانان به معنای واقعی کار کرده است و بیایند گزارش دهند.
نماینده ولي فقیه در همدان با اشاره به اینکه می توانم به شما گزارش دهم مسئولانی 
می توانستند کار کنند و نکردند گفت: برخی مجموعه ها می توانند در عرصه های مختلف 

بسترها را فراهم کنند، می توانند و می توانستند اما نکردند.
شعبانی با بیان اینکه در طول چند سالی که ما با مدیران شهری کار کردیم، مجموعه 

شــهرداری و شورای شــهر در بخش توجه به کودک و نوجوان و آماده سازی بسترها، 
اردوگاه ها و ... خوب عمل کرده اســت افزود: بخشی از کار موفقیت آمیز بوده و افتتاح 

امروز زمین چمن فوتبال هم در این راستا بوده است.
وی با بیان اینکه چند سالی است سیاست های مدیریت شهری در حوزه عدالت تعدیل 
شده است عنوان کرد: ما در عدالت عقب هستیم، کشور در حوزه عدالت پیشرفت های 

فراوانی دارد اما این پیشرفت ها گاهی مخصوص عده ای خاص شده است.
نماینده ولی فقیه در استان همدان با تاکید به اینکه شهر همدان پیشرفت زیادی 
داشــته اما آیا همه مردم به یک میزان از این پیشــرفت ها بهره مند شده اند؟ گفت: به 
تعبیری پیشرفت های ما در برخی حوزه ها عدالت محور نبوده و در برخی حوزه ها نیز 

بوده است.
وی با قدردانی از سیاست های مدیریت شهری  و افتتاح زمین چمن فوتبال کوی 
اندیشه، خطاب به مدیران شهری گفت: خواهشمندم بیشتر به این مناطق توجه کنید، 
سیاست اشتباهی را شورا پیش گرفته بود و نباید اصرار به سیاست غلط داشت؛ امروز 
اگر می خواهیم پیشرفت ها عدالت محور باشد، باید در این مناطق چند برابر هزینه کرد 

و وقت گذاشت خصوصا تراکم جمعیتی که در برخی مناطق داریم.
شــعبانی با اشاره به اینکه در شهر همدان اردوگاه تربیت محور کم داریم و یا اصلا 
نداریم تصریح کرد: رسانه ها در این زمینه نیز ورود کنند، چرا که برخی از مسئولان تا 
فشار رسانه ها نباشد، کار نمی کنند و این یک واقعیت است؛ البته برخی مدیران انصافا 

زحمت می کشند و دغدغه دارند.
وی با بیان اینکه شهرداری یک کار خوب هم در حوزه اردوگاه های تربیت محور انجام 
داد که این شــهر نیاز دارد گفت: بارها عرض کردم این شــهر نیاز به پارک مخصوص 
بانوان دارد، ما برای تفریح دخترانمان کاری نکردیم که باید مورد توجه باشد چرا که 

جزو ضرورت هاي فرهنگي شهر هستند.
امام جمعه همدان با بیان اینکه در حوزه شهری با ترافیک مواجه هستیم و بالاخره 
ترافیک باعث معطلي یک یا دو ســاعته ما مي شــود اما در مسائل فرهنگي با تهدید 
یک نسل مواجه مي شویم که باید مورد توجه جدی باشد افزود: مردم همدان همواره 
پای کار انقلاب و نظام هستند که در راهپیمایی روز قدس نیز اتفاق مهم دیگری رقم 
زدند که این نشــان می دهند این مردم با مشکلات اقتصادی باز هم پای کار هستند 

و باید برای آنها کار کرد.
وی با بیان اینکه امیدوارم تیم پاس و شــهرداری موفق باشــد ورزش محلات هم 
تقویت شود خاطرنشان کرد: باید ورزش محلات حمایت شود چرا که بستر رشد استان 

در سطح عالی ورزش از همین محلات فراهم می شود. 
شــعبانی بــا بیان اینکه محوطــه امامزاده خضــر)ع( ظرفیت بســیار ایجاد یک 
مجموعــه فرهنگی اســت گفت: امیــدوارم آقای فیضی منش به ایــن موضوع توجه 
 کنند و بازســازی، ایجاد حســینیه بزرگ و... مدنظر باشــد چرا کــه ظرفیت بالای 

فرهنگی در این منطقه وجود دارد.

  سرمایه گذاری ۸۰ میلیون یورویی شهرداری همدان در حوزه پسماند
سید مسعود حسیني نیز درمراسم افتتاح زمین چمن فوتبال کوي اندیشه با بیان 
اینکه امیدواریم افتتاح این پروژه خبرخوبی برای مردم منطقه کوی اندیشه باشد اظهار 

کرد: امیدواریم امسال در ادامه نیز شاهد پروژه های اثرگذار در شهر همدان باشیم.
وي با اشاره به اینکه امسال شهرداری بالغ بر ۴ هزار و ۴00 میلیارد تومان بودجه 
تدارک دیده که بیش از ۲ هزار و 500 میلیارد تومان آن یعنی تقریبا 5۸ درصد عمرانی 
اســت گفت: امیدواریم این بودجه با تلاش همکاران محقق شود و پروژه های در نظر 

گرفته شده اثرگذار خاص خود را داشته باشد.
شهردارهمدان با بیان اینکه شهرداری در حوزه سرمایه گذاری رقمی بالغ بر ۲0 هزار 
میلیارد تومان تدارک دیده است خاطرنشان کرد: می طلبد با همکاری و سیاستگذاری 
موجود در اســتان حلقه مفقوده سرمایه گذاری، برای سالهای آتی شکل گیرد چراکه 
اگر ســرمایه گذاری محقق نشــود، در حوزه های اجتماعی، سیاســی و اقتصادی و ... 

مشکل خواهیم داشت.
وي با بیان اینکه اتفاقات خوبی در حوزه سرمایه گذاری رقم خورده است گفت: اولین 
ســرمایه گذاری را امسال در حوزه پسماند با محوریت استانداری و معاونت اقتصادی، 
خواهیم داشت که بالغ بر ۸0 میلیون یورو است که تا چند روز آینده مصوبه شورا را 

بگیریم، تفاهمنامه امضا می شود.
حسیني با اشــاره به جمع آوری آب های سطحی از منطقه زمین شهری و شهرک 
اندیشه گفت: سال گذشته به واسطه دعوتی که هیات امنای مسجد امام حسن )ع( از 
شهرداری و شورای شهر همدان داشتند، بازدیدی از این منطقه داشتیم و مسائلی را 
مطرح کردند و امروز آمدیم و بار دیگر بررسی کنیم کدام یک از تقاضاهای موجود در 

منطقه انجام شده و کدام موارد باید تسریع داده شود.
وي عنوان کرد: سال گذشته بود که یک شب پنج دقیقه باران تندی در شهر بارید 
و در منطقه زمین شــهری و شهرک اندیشه بیش از ۲00 منزل منطقه زیر آب رفت، 
زیرزمین هایی که متعلق به مستاجران بود و خانه آنها درگیر آب شد که  طبیعتا نارضایتی 
بسیاری در پی داشت .شهردار همدان با اشاره به اینکه ساعت سه شب در این منطقه 
حضور یافتیم گفت: ما آن روز جمع آوری آب های سطحی را در دستور کار قرار دادیم 

و امسال با وجود حجم بالای بارش اما حادثه ای را شاهد نبودیم.
وي با بیان اینکه جمع آوری آب های ســطحی تقاضای چندین ساله مردم منطقه 
کوی اندیشه و زمین شهری بود که خوشبختانه اجرایی شد گفت: این پروژه یکی از 

پروژه هایی بوده که زندگی عادی را به مردم بازگرداسنده است.
شهردار همدان با اشاره به اینکه در محوطه روبروي مسجد کوي اندیشه آسیب های 
اجتماعی را شــاهد بودیم که اقدام عمرانی در آنجا نیز انجام شــده است افزود: امروز 
زمین چمن را تقدیم مردم کوی اندیشــه کردیم که افرادی می گفتن باور نمی کردیم 

اینجا به زمین چمن فوتبال تبدیل شود.
وي با بیان اینکه کودکان کوی اندیشــه بی صبرانه منتظر افتتاح این زمین فوتبال 
بودند و امروز این اتفاق افتاد و به دنبال آن شاهد شور و نشاط در این منطقه خواهیم 
بود خاطرنشان کرد: امام جمعه تاکید ویژه دارند که در محلات به ورزش توجه شود 

و ما نیز در این راستا دغدغه هایی را داشیم.
حســیني با بیان اینکه طی دو سالی اخیر 50 درصد به زمین های فوتبال در شهر 
اضافه کردیم افزود: ۳5 زمین فوتبال در شهر همدان داریم که طی این دو سال اخیر 
با ورود ما به شهرداری 1۳ زمین اضافه شده که تقریبا 50 درصد زمین هایی که تاکنون 
به ثمر نشسته است و همچنین چند زمین فوتبال هم داریم و اجرایی و تقدیم مردم 

شهر همدان خواهیم کرد.

طبــق اعــلام دفتــر ارتبــاط بــا صنعــت و جامعــه معاونــت پژوهــش و 
مشارکت با   1۴0۲ سال  در  کــه  بررســی  طــی  علــوم،  وزارت   فنــاوری 

 دانشگاهها، پژوهشگاهها و مراکز آموزش عالی کشـور صورت گرفت، ۴ عنوان رساله و 
پایان نامه دانشگاه صنعتی شاهرود در زمره ۷۷ پایاننامه و رسالهي برتر تقاضـامحور 

قرار گرفتند.
بــه گزارش روابط عمومی دانشــگاه صنعتی شــاهرود، طبق اعــلام دفتر ارتباط 
بــا صنعت و جامعــه معاونت پژوهش و فنــاوری وزارت علوم، طی بررســی که در 
کشـور  عالی  آموزش  مراکز  و  پژوهشگاهها  دانشگاهها،  مشارکت  با   1۴0۲ سال 
 صورت گرفت، ۴ عنوان رســاله و پایان نامه این دانشــگاه در زمــره ۷۷ پایاننامه و

 رسالهي برتر تقاضـامحور قرار گرفتند.
بــه گفتــه محمدسعیدسیف مدیر کل ارتباط باجامعه و صنعت این پایان نامهها و 
رسالههاي برگزیـده شامل طیف وسـیعي از کاربردهای فني و مهندسـي، علوم انساني، 
کشاورزي و حوزههاي مـدیریتي هسـتند و این موضوع بیـانگر ارتبـاط و تعامـل مناسب 

بین مراکز علمی و مسائل جامعه اسـت.
بنابــر اعلام روابط عمومی وزارت علوم، پیمــان صالحی، معاون وزیر علوم در این 
خصوص اظهار کرد: پایان نامه ها و رساله ها بخش مهمی از توان پژوهشی کشور بوده 

و نتایج آن ها نقش بسزایی در بهبود وضعیت اقتصادی و صنعتی کشور خواهد داشت. 
بر این اساس و با توجه به ضرورت نقش آفرینی مؤثر دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و مراکز 
علمی کشور در حل مسائل و مشکلات جامعه، لازم است حمایت و پشتیبانی مناسبی 

از این گونه پژوهش های تقاضامحور صورت پذیرد.
وی افزود: با توجه به روندهای حاکم، ضروری اســت جهت دهی پذیرش و تربیت 
دانشــجویان بر اساس نیاز جامعه و صنایع صورت گرفته و به تدریج سهم بیشتری از 
این توان معطوف به نیازها و اولویت های کشــور شــده و پایان نامه ها بر اساس تقاضا 

تعریف و به اجرا گذاشته شوند.
 در این راستا پیش بینی انواع حمایت ها، تشویق ها و تسهیلات ضروری بوده و تحقق 
این امر چه در سطح دانشگاه ها و چه در سطح ستاد وزارتخانه نیازمند برنامه ریزی و 

تلاش جدی است.
روابط عمومی دانشگاه ضمن تبریک به جامعه دانشگاهی دانشگاه صنعتی شاهرود، 
امید دارد تــا با حمایت مناسب از اساتید راهنما و دانشجویان، بتوان در هدفمندي 

واثربخشی بیش از پیش پژوهش در بهبود وضعیت کشور گام برداشت.

بازار داخلی از گوشت تنظیم بازاری اشباع است
کریم حسن پور- رئیس شورای تامین دام کشور با اشاره به ثبات قیمت گوشت در بازار، گفت: بازار داخلی از گوشت تنظیم بازاری منجمد و گرم وارداتی 

اشباع است و هیچ کمبودی در این زمینه نداریم.

  پایداری شبکه توزیع برق کرمانشاه در 
بارندگی اخیر

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
کرمانشاه گفت: شبکه توزیع برق این استان با وجود 
بارش های شــدید باران، تگرگ و وزش شدید باد و 
بوران اخیر، پایدار اســت.محمد مرادی، مدیرعامل 
شــرکت توزیع برق استان کرمانشــاه اظهار کرد: 
گروه های عملیاتی برق در سراسر استان کرمانشاه 
با شروع اولین بارش ها پیش از روز ۲۲ فروردین ماه 
در آماده باش کامل قرار دارند و نسبت به رفع عیوب 
پراکنده ناشی از شــرایط جوی، شبکه برق رسانی 
وارد عمل می شــدند. وی با اشــاره به بارش های 
مستمر و ادامه دار شدید باران، تگرگ و وزش شدید 
باد و بوران اخیر، گفت: شبکه های برق این شرکت 
و جریان برق رســانی به مشترکان پایدار می باشد 
و تاکنون هیچگونه مشــکل خاصی در روند تامین 
برق پایدار در شــبکه برق اســتان وجود نداشته و 
با وجود طوفان و شکستن تعدادی از تیرهای برق 
شهرستان های استان با تلاش و کوشش همکاران 
در کمترین زمان ممکن شبکه ترمیم و برق رسانی 
ایمن و پایدار ادامه دارد.مدیرعامل شــرکت توزیع 
برق اســتان کرمانشــاه تصریح کرد: با تلاش های 
انجام شده و رصد شبکه توزیع برق به صورت نقطه 
بــه نقطه و با اســتفاده از داده های برخط در حال 
حاضر مورد خاصی از قطعی برق وجود ندارد و در 
سراسر استان، برق در پایداری کامل قرار دارد.وی از 
هم استانی ها خواست، تا درصورت بروز هرگونه وقایع 
و اتفاقات برقی، ازطریق تماس با سامانه شبانه روزی 
1۲1 اتفاقات برق، تا رسیدن اکیپ های عملیاتی به 
محل، از دستکاری تأسیسات و لوازم برقی که امکان 
برق گرفتگی و خطرات جانی برای آنان درپی دارد 

جدا خودداری کنند.

  شهردار کرمانشاه خبر داد؛
انجام خط کشی معابرشهری کرمانشاه

 شــهردار کرمانشــاه از انجام خط کشی ۶00 
کیلومتر از معابر شهری کرمانشاه خبر داد و گفت: 
ثبت تردد غیرمجاز کامیون ها توسط دوربین های 
شهری انجام می شود.نادر نوروزی اظهار کرد: ورود 
روزانه کامیون ها باعث ایجاد خطرات ایمنی، افزایش 
آلودگی زیست محیطی و کندی حرکت در معابر 
اصلی شهر خواهند شد. وی افزود: به همین منظور 
دوربین های ثبت تخلف شهرداری کرمانشاه آمادگی 
ثبت تردد غیرمجاز انواع کامیون به داخل محدوده 
قانونی شهر را دارند.شهردار کرمانشاه تصریح کرد: 
با توجه به لزوم انســان محور بودن شهرها و معابر 
شهری، این طرح برای کاهش آلودگی های صوتی، 
افزایش ضریب ایمنی و روانی تردد شهروندان، در 
هفتمین جلسه شورای ترافیک شهر کرمانشاه به 
تصویب رســید و با همکاری پلیس راهور قابلیت 
اجــرا دارد.نوروزی در خصوص خط کشــی معابر 
شهری خاطرنشان کرد: از اسفندماه سال گذشته 
بالغ بر ۶00 کیلومتر خط کشی معابر در سطح شهر 
کرمانشاه انجام شده است. وی در پایان ادامه داد: خط 
کشی معابر بلوار شهید بهشتی، بلوار شهید مطهری، 
بلوار شهید اشرفی اصفهانی، بلوار راه کربلا و خیابان 

معلم از جمله اقدامات انجام شده است.

  نیروی انتظامی یزد طرح برخورد قانونی 
با کشف حجاب را آغاز کرد

 سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛فرمانده انتظامی 
اســتان یزد طرح برخورد قانونی با کشف حجاب با 
عنوان »نور« را در معابر، اماکن عمومی و خودروهای 
شخصی و مناطق مختلف شهر از جمله بافت تاریخی، 
مرکز شهر و منطقه صفائیه را آغاز کرد.سردار عباسعلی 
بهدانی فرد، فرمانده نیروی انتظامی اســتان یزد از 
برخورد قانونی با افرادی که حجاب را رعایت نمی کنند 
خبر داد و افزود: اصناف، مراکز خرید، خودروها، اماکن 
گردشگری و فضای مجازی رصد خواهد شد و اجرای 
این طرح، ارتقای امنیت اخلاقی و رضایت عمومی را 
در استان به همراه خواهد داشت.فرماندهی نیروی 
انتظامی استان یزد با صدور اطلاعیه ای از اجرایی شدن 

این طرح »حجاب و عفاف« در استان یزد خبر داد.
متن پیام به شرح زیر است:

به نام خدا
شهروندان گرامی، هم میهنان محترم

فرماندهی انتظامی استان یزد با تقدیر از یکایک 
شما به سبب رعایت ارزش ها و موازین دینی و اخلاقی 
جامعه، به اطلاع می رساند که در چارچوب مطالبات 
عمومی و بر اساس وظایف قانونی، طرح عفاف و حجاب 
از روز شنبه بیست و پنجم فروردین ماه در همه معابر 
و اماکن عمومی شهر یزد با جدیت بیشتر دنبال خواهد 
شد.به همین سبب، از همه شهروندان محترم، به ویژه 
دختران و بانوان گرامی، درخواست می شود به منظور 
رعایت قانون و حفظ ارزش های اخلاقی و هنجارهای 
ملی و مذهبی جامعه، حریم پر حرمت حجاب و عفاف 
را آنگونه که شایسته است رعایت نمایند.پلیس ضمن 
اطمینان از رعایت موازین اخلاقی و حریم عفاف توسط 
قاطبه شهروندان، یادآور می شود که ناگزیر، براساس 
وظایف خویش، با ناقضان قانون حجاب و عفاف برخورد 
قانونی می نماید.از همین روی، از آنان انتظار دارد که 
به ارزش های قانونی احترام بگذارند و کنش و پوشش 

خود را در آن چارچوب تنظیم نمایند.
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رویکرد مدیریت شهری، 
ارتقای سرانه های عمومی 
در محلات است

ســیده حبیبــه مومنــی  : خبرنــگار گلســتان -  به گزارش روابط عمومی شــهرداری گرگان، صفرعلی پایین محلی، عضو شــورای اســامی شــهر گــرگان با بیــان اینکه در دوره کنونــی، مدیریت 
 شــهری گــرگان توجــه ویژه ای بــه ارتقای ســرانه های عمومی در محــات دارد، گفت: در گــرگان ۱۰۹ محله داریم که بخــش قابل توجهی از آنها در شــاخص برخــورداری از امکانات و ســرانه ها، در 

سطح پایین تری قرار دارند.
وی افزود: متاسفانه در سال های گذشته محرومیت در این محات انباشته شده و اقداماتی که صورت گرفت، منجر به توزیع عادلانه امکانات و خدمات در همه جای سطح شهر نشد.

پایین محلی یکی از نتایج توزیع ناعادلانه امکانات و سرانه های عمومی در شهر را حاشیه نشینی عنوان و خاطرنشان کرد: نبود زمین های ورزشی، نبود خانه های فرهنگ و حتی پایین بودن سطح فعالیت های 
عمرانی و کالبدی در محات سبب شده ما در برخی مناطق شهر با آسیب های مختلف مواجه باشیم.

وی تاکید کرد: مدیریت شهری گرگان در تاش است تا با اجرای طرح های مختلف فرهنگی و اجتماعی، سرانه های عمومی را در محات مختلف ارتقا و امید را در میان شهروندان ایجاد کند.

همدان- فتانه ازانی-      |     وزیر نیرو گفت:آب به لحاظ کمی حتی بیش از نیاز شهر همدان تأمین شده و برای زمان پیک مصرف، هیچ 
نگرانی برای تأمین آب وجود ندارد.

  سرپرست بنادر و دریانوردی گلستان خبر 
داد

میزبانی اسکله های بندرگز و ترکمن با بیش از 
۷۵ هزار نفر مسافر و گردشگر دریایی

سرپرســت بنادر و دریانوردی گلستان از استقبال 
بیش از ۷۵ هزار نفر مســافر و گردشگر نوروزی در 
اسکله های قایقرانی  سواحل استان خبرداد و گفت: 
در طرح تسهیات ســفرهای نوروزی هیچ سانحه 

دریایی در گلستان نداشتیم.
ســیده حبیبــه مومنــی : خبرنــگار گلســتان 
-  به گزارش روابط عمومی بنادر گلســتان، سید 
 محســن طیرانی،  سرپرســت بنادر و دریانوردی 
اســتان گلســتان با اعام این خبــر گفت: بیش 
از ۷۵ هــزار نفــر مســافر و گردشــگر نــوروزی 
با اســتفاده از ۵۳ فروند شــناور تفریحی و تعداد 
 ۱۵ هــزار و هجــده ســرویس خروجــی در

 تعاونی های قایقرانی تفریحی ســواحل اســتان 
گلســتان بدون هیچ گونه حادثــه دریایی اقدام به 

سفرهای دریایی کردند.
سرپرست بنادر و دریانوردی گلستان اظهار داشت؛ 
بیشترین جذب مسافر در سفرهای دریایی از طریق 
ســواحل بندرترکمن بوده که تعداد آمار به دست 
آمده از بازرسان کنترل و نظارت واحد دریایی بنادر 
گلستان ۴۱ هزار و ۴۹۰ نفر مسافر بوده که توسط 
قایق های تفریحی در محدوده جزیره آشــوراده و 

خلیج گرگان انجام شده است.
وی ادامــه داد: موارد و امکانــات ایمنی لازم برای 
خدمات رسانی مناسب به مســافران مد نظر قرار 
گرفــت و تمامی قایق هــا از لحاظ فنــی معاینه و 

سرویس شده بودند.
طیرانی بیان کرد: بــا توجه به اســتقرار تیم های 
نظارتی بنــادر و دریانوردی گلســتان متشــکل 
 از واحــد دریایــی ، HSE و روابــط عمومــی  
و همیاران ناجی مستقر در اســکله های تفریحی 
گلســتان و همکاری شایســته پایــگاه دریابانی 
بندرترکمــن ، هیچ گونــه حادثــه و برخــورد و 
 تصادمــی برای شــناورها و مســافران نــوروزی 

گزارش نشده است.
گفتنی است بندرترکمن با وجود جاذبه هایی طبیعی 
دریا، جزیره آشــوراده و صنایع دستی و بندرگز با 
وجود دارا بودن اسکله و شهر ورودی گلستان یکی 
از مهم ترین مراکز گردشــگری اســتان محسوب 

می شوند.
طیرانــی در پایــان از ســایر عزیزانــی کــه در 
اجرای طرح تســهیل ســفرهای دریایی ۱۴۰۳ 
 مدیریت بنــادر گلســتان را یاری نمونــد تقدیر

 و قدردانی بعمل آورد. 

  ۱۲ طرح پتروشیمی تا پایان سال ۱۴۰۳ به 
بهره برداری می رسد

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: 
یکی از راهبردهای صنعت پتروشــیمی در ســال 
»جهش تولید با مشارکت مردم«، بهره برداری از ۱۲ 
طرح پتروشیمی تا پایان سال ۱۴۰۳ و استفاده از 

همه ظرفیت های موجود است.
به گزارش از وزارت نفت، »مرتضی شاهمیرزایی« 
از همه فعالان صنعت پتروشیمی خواست اهتمام 
جدی و هم افزایی بیشتری در مسیر تحقق اهداف 

راهبردی سال ۱۴۰۳ داشته باشند.
معاون وزیر نفت تاکید کرد: نامگذاری امســال به 
»جهش تولید با مشارکت مردم« توسط رهبر معظم 
انقاب، نقش و مسوولیت فعالان صنعت پتروشیمی 

را مضاعف کرده است.
وی بیان داشت: بهره برداری از ۱۲ طرح پتروشیمی 
تا پایان امسال نقش تعیین کننده ای در رشد تولید و 

توسعه اقتصادی کشور دارد.

آب برای همدان بیش از حد نیاز تأمین شده است
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دکتر علی اکبر محرابیان در بازدید از تصفیه خانه شــیخی جان اظهار کرد: آب به لحاظ کمی حتی بیش از نیاز شــهر همدان 
تأمین شده و برای زمان پیک مصرف، هیچ نگرانی برای تأمین آب وجود ندارد.

وی افزود: در سال ۱۴۰۱ آب سد اکباتان که تأمین ۶۵ درصد آب شهر همدان را برعهده داشت، به دلیل خشکسالی تمام 
شد و همدان به یکباره وارد وضعیت بحرانی شد.

محرابیان ادامه داد: در زمان بحران مقرر شــد با یک برنامه اضطراری و یک طرح دائمی کار آبرســانی به همدان پیگیری 
شود که آب با مدیریت جهادی و بسیار خوب استاندار محترم در برنامه ی اضطراری و اتصال نزدیک به ۱۰۰ حلقه چاه، اجرای 
ده ها کیلومتر خط انتقال و احداث ایستگاه های پمپاژ آب به صورت اضطراری در حداقل زمان ممکن طی چند روز تأمین شد.

وزیر نیرو گفت: طرح انتقال آب از سد تالوار به طول ۱۶۳ کیلومتر از اوایل دهه ۸۰ برنامه ریزی شده بود اما پیش از استقرار 
حدود ۳۰ درصد پیشرفت داشت و در یک مدت کوتاه اقدام بسیار خوب؛ تأمین اعتبار لازم، اجرای خطوط انتقال برق و نصب 

۱۸ دستگاه پمپ و احداث ایستگاه های پمپاژ و انتقال آب انجام شد.
وی افزود: اجرای تصفیه خانه شیخی جان در حالت طبیعی حدود ۵ سال زمان نیاز داشت اما با همت استاندار محترم و فعالیت 
مدیران دستگاه های اجرایی استان در حداقل زمان ممکن این پروژه به نتیجه رسید و آب با تصفیه کامل وارد شهر همدان شد.

 واحد اوزون زنی به مسیر انتقال آب اضافه می شود
محرابیان با اشاره به اینکه برای تکمیل فرآیند تصفیه خانه شیخی جان یک واحد اوزون زنی در مسیر تصفیه خانه نصب می شود 

تا طعم و بوی آب بهبود پیدا کند گفت: شهروندان اطمینان داشته باشند آب همدان سالم و بهداشتی است.
وی ادامه داد: خوشبختانه در نتایج آزمایشات عناصر خیلی کمتر از حد مجاز است و آرسنیک آب در حد صفر است و می توان 
گفت آرسنیک در آب پس از تصفیه  وجود ندارد و میزان سختی آب در محدوده ۴۰۰ قرار دارد اما حد استاندارد آن ۱۰۰۰ است.

وزیر نیرو با اشاره به اینکه کیفیت آب همدان تابع استانداردهای سازمان بهداشت جهانی و استانداردهای ملی مورد تائید است 

رشد ۳ برابری تماشاچی و فروش سال گذشته سینماهای یزد
ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اســامی استان یزد با اشاره به رکورد سه برابری رشد تماشاچی 
و فروش ســال گذشته سینماهای استان، ابراز امیدواری کرد این 

روند افزایشی را در سال جدید نیز شاهد باشیم.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسامی 
اســتان یزد؛ »احســان عابدی« در این باره در گفت وگو با ایسنا 
خاطرنشان کرد: سینماهای استان یزد در سال گذشته با ۲۳۱ هزار 
و ۵۷۶ نفر مخاطب ۱۰ میلیارد و ۱۵۶ میلیون تومان فروش کردند. 
وی افزود: این آمار در سال ۱۴۰۱ به ترتیب مخاطب و فروش 

برابر با ۸۴ هزار و ۷۳۵ نفر و فروش دو میلیارد و ۷۳۰ میلیون و ۸۴۲ هزار تومان بوده که بیانگر رشد سه برابری فروش سینماهای 
استان در سال گذشته و استقبال قابل تامل یزدیها از این بخش بوده است. مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسامی استان به سیاست های 
حوزه سینمایی استان نیز اشاره و عنوان کرد: عاوه بر اهتمام به حمایت از تولید فیلم های کوتاه با موضوع خانواده، جوانی جمعیت، 
عفاف و حجاب، نماز و شعار سال، همچنین حمایت از تولید فیلم سینمایی با فیلمنامه مناسب، اقداماتی مانند برگزاری کارگاه های 

آموزشی، حمایت از پژوهش های کاربردی استان در حوزه سینما و برگزاری جشنواره ها در دستور استان در این حوزه است. 
عابدی ابراز امیدواری کرد در سال جاری نیز با توجه به وجود ظرفیت چهار هزار و ۷۱۲ صندلی سینمایی در استان، شاهد 

تداوم این روند به ویژه پس از ماه مبارک رمضان و ایام تعطیات نوروز باشیم.

بررسی ها نشان می دهد طول خطوط انتقال و فوق توزیع صنعت 
برق کشور در سال ۱۴۰۲ افزایش ۱۳۵۹ کیلومتری داشته است.

به گزارش از وزارت نیرو، خطوط و پســت های انتقال و توزیع 
برق یکی از بخش های بســیار مهم صنعت برق است که عاوه بر 
ایجاد امکان پاســخگویی به مشترکان شبکه سراسری، همچنین 

نقش مؤثری در افزایش پایداری شبکه ایفا می کند.
برنامه ریزی و توســعه شــبکه های انتقال فوق توزیع یکی از 
برنامه های مهم سالانه وزارت نیرو است که بررسی ها نشان می دهد 
در سال ۱۴۰۲ در این بخش اقدام های مهمی صورت گرفته است.

مســتند به گزارش شــرکت مادرتخصصی توانیر در سال گذشته طول خطوط ۴۰۰ کیلوولت کشور افزایش ۲۴۵ کیلومتری 
داشت و به رقم ۲۲ هزار و ۶۴۶ کیلومتر رسید.همچنین در این سال طول خطوط ۲۳۰ کیلوولت نیز ۳۲۵ کیلومتر افزایش یافت 
و به رقم ۳۳ هزار و ۶۴۹ کیلومتر رسید تا جمع خطوط انتقال ۴۰۰ و ۲۳۰ کیلوولت با ۵۷۰ کیلومتر افزایش به ۵۶ هزار و ۲۹۵ 
کیلومتر برسد.این گزارش حاکی است در سال ۱۴۰۲ خطوط ۱۳۲ کیلوولت نیز ۳۳۱ کیلوولت افزایش یافت و به رقم ۲۵ هزار و 
۴۰۰ کیلومتر رسید.در این بخش همچنین خطوط ۶۳ و ۶۶ کیلوولت ۴۵۸ کیلومتر افزایش یافت تا کل خطوط صنعت برق کشور 
در این بخش به ۵۱ هزار و ۸۷۲ کیلومتر برسد.جمع کل خطوط فوق توزیع کشور در سالی که گذشت ۱۳۵۹ کیلومتر افزایش 
یافت و این اتفاق سبب شد تا جمع کل خطوط و انتقال فوق توزیع کشور تا پایان سال ۱۴۰۲ به ۱۳۳ هزار و ۵۶۷ کیلومتر برسد.

افزایش ۱۳۵۹ کیلومتری خطوط انتقال و فوق توزیع برق کشور

گفت: در استانداردهای ملی که در قالب استاندارد ۱۰۵۳ هستند، عناصر مضر حد مجاز پائین تری 
نســبت به سازمان بهداشــت جهانی دارد،که در حال حاضر آب همدان توسط دانشگاه علوم پزشکی 
به صورت دائم نمونه گیری و آزمایش می شــود و به این هم بســنده نشده و هر چند وقت یکبار این 
آب در آزمایشگاه های برتر کشوری مورد آزمایش قرار می گیرد که تاکنون وجود هیچ عنصر مضرّی 
گزارش نشده و حتی درصد برخی عناصر بسیار پایین تر از حد مطلوب و مجاز است.محرابیان با توجه 
به اینکه آب همدان از نظر کیفیت بسیار سالم، بهداشتی و مطمئن است و شهروندان عزیز همدانی 
هر نوع استفاده ای را با خیال آسوده انجام دهند افزود: طبق تحقیقات علمی آب شهر همدان نیازی 
به دستگاه های تصفیه آب خانگی ندارد و در برخی موارد استفاده از این دستگاه ها حتی ممکن است 
آسیب هایی نیز به دنبال داشته باشد.وزیر نیرو اظهار کرد: هر آب ویژگی های خاص خود را دارد و بستر 
آب بر طعم و بوی آب مؤثر است و اگر تغییری در طعم و بوی آب احساس می شود، به دلیل تغییر ذائقه  
است.وی ادامه داد: دستگاه اوزون زنی باعث بهبود طعم و بوی آب می شود و کمتر واحد تصفیه خانه ای 

در کشور دارای این ویژگی است اما این دستگاه برای تصفیه خانه شیخی جان تأمین خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه سامت آب نه تنها توســط دانشگاه علوم پزشکی همدان بلکه در بهترین 
آزمایشــگاه های کشور از جمله آزمایشگاه جالیه که از آزمایشــگاه های برتر کشور است، بررسی و 
مورد تأیید قرار گرفته و تمام شاخص های سامت آب در حد عالی است افزود:آرسنیک آب انتقالی 

به همدان در حد صفر است و در بعضی شاخص ها حتی بسیار بهتر از میزان مطلوب و مجاز است.
وزیر نیرو ادامه داد: بانک جهانی در خصوص زیرســاخت ها ارزیابی هایی دارد که در ســال ۲۰۲۳ 
جمهوری اســامی ایران مقام اول را در ســرعت آبرسانی کسب کرد و انتقال آب به همدان یکی از 

مؤثرترین مؤلفه های این برتری بود.
محرابیان گفت: هدف و کار دشمن، کم ارزش و بی اهمیت جلوه  دادن کارهای بزرگ نظام و دولت 

مردمی است و مردم شریف نباید به شایعات توجه کنند.

 دستگاه اوزون زنی در تصفیه خانه شیخی جان نصب می شود
دکتر علیرضا قاسمی فرزاد استاندار همدان نیز در بازدید از تصفیه خانه شیخی جان،اظهار کرد: دستگاه  

اوزون زنی با حمایت و قول مساعد وزیر محترم نیرو برای تأمین اعتبار مورد نیاز نصب خواهد شد.
وی افزود: پروژه انتقال آب از ســد تالوار که در طول ۱۷ ســال فقط ۳۰ درصد پیشرفت داشت با 
دستور اکید رئیس جمهور محترم حضرت آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی و حضور جهادی و انقابی 

وزیر محترم نیرو در کمترین زمان ممکن در مدت ۶ ماه به نتیجه رسید.
استاندار همدان با همت دولت مردمی تصفیه خانه پیشرفته و عظیم شیخی جان در مدت یکسال 
احداث شد.قاسمی فرزاد ادامه داد: معاونین وزیرنیرو دوماه در زمان بحران آب بصورت شبانه روز در 

استان حضور داشتند و امور را پیگیری می کردند.
وی ادامه داد : با بررسی های دانشگاه علوم پزشکی و آزمایشگاه وزارت نیرو و آزمایشگاه های استانی 

و کشوری معتبر نتایج به سامت آب منتهی شده است.
استاندارهمدان با اشاره به اینکه آرسنیک آب انتقالی پس از تصفیه  به حد صفر می رسد در حالی 
که حد مجاز اســتاندارد جهانی آرســنیک ۱۰ است گفت: آب شرب با تأیید مراجع ذی صاح سالم، 

بهداشتی و استاندارد است و در اختیار شبکه توزیع قرار می گیرد.
قاســمی فرزاد افزود: دولت مردمی ســیزدهم پروژه های انتقال آب بسیاری را در سطح کشور به 
نتیجه رسانده که همدان نیز در زمره همین اقدامات است ونیز در تمام عرصه ها پروژه های نیمه تمام 

سال های گذشته را تکمیل کرده است.

 مدیریت میدانی اســتاندار همدان در موضوع انتقال آب از سد تالوار به همدان قابل 
تقدیر است

وزیر نیرو گفت: در موضوع انتقال آب از سد تالوار به همدان، مدیریت جهادی و میدانی استاندار 
همدان و فعالیت دستگاه های استانی بسیار مؤثر بود و کار اصلی را مجموعه استان انجام داد.

وی افزود: آب و در کل انرژی، نعمت هایی هســتند که در زمانی که وجود دارند هیچ شــخصی 
ارزش آنها را نمی داند اما به محض اینکه قطع شد یا با مشکلی مواجه شد، همه ارزش و اهمیت آنها 
را متوجه می شــوند.محرابیان با توجه به اینکه ابرَپروژه ی انتقال آب و آبرسانی به همدان در حداقل 
زمان ممکن انجام شد و به صورت ساعت به ساعت توسط متولیان کشوری و استانی پیگیری می شد 
گفت: کاری که در همدان برای آبرسانی انجام شد در سطح کشور زبان زد شده است و انتظار استانهای 

دیگر از ما را بیشتر کرده است.

در زمان بحران مقرر شد 
با یک برنامه اضطراری 
و یک طرح دائمی کار 

آبرسانی به همدان 
پیگیری شود که آب با 

مدیریت جهادی و بسیار 
خوب استاندار محترم 
در برنامه ی اضطراری 
و اتصال نزدیک به ۱۰۰ 
حلقه چاه، اجرای ده ها 

کیلومتر خط انتقال و 
احداث ایستگاه های 

پمپاژ آب به صورت 
اضطراری در حداقل 

زمان ممکن طی چند 
روز تأمین شد.

  درصد پرشدگی سدهای کشور به ۶۰ رسید
 میزان پرشدگی سدهای کشور در هفتمین ماه از سال آبی جاری و در آستانه روزهای گرم سال به ۶۰ درصد رسید که بیانگر خالی بودن ۴۰ درصد ظرفیت سدها از آب است.

 فروردین ماه امسال بارش های خوبی در برخی مناطق کشور داشته ایم و برخی مواقع بارش ها موجب بروز سیل شد، همین امر سبب بهبود وضعیت پرشدگی حجم سدها شد.بر اساس آمار تازه منتشر شده دفتر اطاعات و داده های آب کشور درصد پرشدگی سدها 
از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۲۵ فروردین ماه ۶۰ درصد شده که نشان می دهد ۴۰ درصد سدها خالی است.همچنین موجودی آب سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا ۲۵ فروردین ماه نسبت به مدت مشابه در سال آبی گذشته برابر شد.

براین اساس از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۲۵ فروردین ۳۰.۰۸ میلیارد مترمکعب آب در سدها موجود بوده است.
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 مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: حدود ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار TEU عملیات کانتینری سال گذشته در بندرشهید رجایی ثبت شد که از افزایش ۱۱ درصدی نسبت به سال ماقبل آن برخوردار 
بوده است.به گزارش از روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، حسین عباس نژاد روز یکشنبه با اعلام این خبر افزود: با وجود شرایط متاثر از تحریم ها با اتکا بر ظرفیت ها و توانمندی ها داخلی، 

سال ۱۴۰۲ عملیات کانتینری دربندرشهید رجایی به بالاترین رقم خود طی ۶ سال گذشته رسید.
وی بیان کرد: اعمال شدیدترین تحریم ها و محدودیت های سال های اخیر و نیز ایجاد تنگناهای اقتصادی بر علیه صنعت حمل  ونقل دریایی کشور تاثیرات زیان دهی در حوزه کانتینری تحمیل کرده بود 

که با فعالیت های محور گونه و سازوکارهای لازم از سوی نیروهای متخصص شاغل در این مجموعه سال گذشته شاهد افزایش ۱۱ درصدی در عملیات کانتیری بودیم.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی با اشاره به پهلودهی بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ فروند شناور کانتینری به منظور انجام عملیات تخلیه و بارگیری در سال گذشته خاطر نشان کرد: در سال گذشته 

میزان کانتینرهای وارداتی نسبت به سال ۱۴۰۱ ثابت بوده اما میزان کانتینرهای صادراتی ۲۰ درصد افزایش داشته است.

۲ میلیون و ۲۰۰ هزار 
عملیات کانتینری در بندر 

شهید رجایی ثبت شد

آب و هوای متنوع 
سیستان و بلوچستان 

زمینه را برای کشت 
انواع محصولات 

کشاورزی از جمله 
میوه های گرمسیری و 

سردسیری فراهم کرده 
است. 

سارا ابراهیم نژاد - سیستان و بلوچستان با دارا بودن شرایط آب و هوایی تقریبا استوایی، گرم و مرطوب خاستگاه تولید متنوع ترین محصولات کشاورزی در کشور 
است به طوریکه در تولید میوه های گرمسیری رتبه اول، تولید خرما رتبه دوم، تولید پسته رتبه نهم و در پرورش شتر از لحاظ تعداد رتبه اول کشور را کسب کرده است.

6
ایران زمین  

   اگر نسازید زمین را پس می گیریم
 مدیر کل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی خراسان 
رضوی بــه افرادی کــه زمین های طــرح نهضت 
ملی مســکن را دریافت کرده اند، هشــدار داد در 
صورتی که ظرف سه یا ۶ ماه اقدام به ساخت واحد 
زمین خود نکنند و آن را به فرد دیگری بفروشند، 
زمینهای واگذار شده از آنان بازپس گرفته می شود.

 سید خلیل منبتی در نشست خبری با خبرنگاران 
به مناسبت دهه حســاب ۱۰۰ امام )ره( و سالروز 
بنیاد مسکن انقلاب اســلامی افزود: طبق شنیده 
ها، کســانی که زمین های ۹۹ ســاله به آنان در 
روستاها برای ساخت مسکن در قالب طرح نهضت 
ملی مســکن واگذار شده اســت، اقدام به فروش 
زمین کرده اند.وی با اشــاره به واگذاری ۲۶ هزار 
قطعه زمین مسکونی در روستاهای استان خراسان 
رضوی بیــان کرد: در صورتی که پس از گذشــت 
سه تا ۶ ماه از واگذاری زمین به این افراد، اقدام به 
ساخت واحد مسکونی و داشتن حداقل ۱۰ درصد 
پیشرفت اجرایی در ساخت نکرده باشند، زمین از 
آنان بازپس گرفته می شــود، لذا افرادی که زمین 
ها را نیز خریداری می کنند، چندین برابر متضرر 
خواهند شد.مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
خراســان رضوی گفت: سهم این اســتان از طرح 
نهضت ملی مســکن در بخش روســتایی ساخت 
۶۴ هزار واحد مسکونی در مدت چهار سال است 
که تاکنون برای ۳۰ هزار متقاضی مسکن پرونده 
تشکیل شــده و ۲۲ هزار متقاضی با بانک قرارداد 
منعقد کرده و تسهیلات را دریافت کرده اند.وی با 
اشاره به فراز و نشیب همکاری بانکها در پرداخت 
تسهیلات بانکی مربوط به طرح نهضت ملی مسکن 
اظهار کرد: با تاکید و جدیتی که استاندار خراسان 
رضوی در الــزام بانکها به پرداخت تســهیلات در 
این بخش داشت، تســهیلات مورد نظر تاکنون به 
متقاضیان پرداخت شده و براین اساس ساخت ۲۰ 
هزار واحد مسکونی در روســتاها آغاز شده که از 
مرحله فونداسیون تا نازک کاری پیشرفت اجرایی 
دارند.منبتی ادامه داد: ۴۸۶ هزار واحد مســکونی 
بر طبق سرشــماری نفوس و مسکن سال ۱۳۹۵ 
در سطح روستاهای خراســان رضوی وجود دارد 
که ۱۶۸ هزار واحد از آنها با اســتفاده از تسهیلات 
بنیاد مسکن بازسازی شده اند، در واقع تاکنون ۷۰ 
درصد از خانه های »گلی« در اســتان جمع آوری 
شده و به مســکن مقاوم تبدیل شــده اند که می 
توانند در برابر زلزله نزدیک به ۶ ریشتری مقاومت 
خود را حفظ کنند.مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی خراســان رضوی گفت: دلیل دیگری که 
خانه های گلی همچنان در روستاها باقی مانده اند، 
آن است که یا توان اقتصادی ضعیفی دارند و نمی 
توانند با وجود دریافت تسهیلات نسبت به بازسازی 

خانه اقدام کنند یا اینکه مایل هستند.

 یکی از مهمترین جاذبه های سیستان و بلوچستان علاوه بر داشتن 
آثار تاریخی، باستانی و گردشگری؛ اقلیم منحصر به فرد و آب و هوای 
خاص و مطلوب آن بوده به گونه ای که بواسطه محصولات کشاورزی 

که دارد به استانی چهار فصل معروف است.
سیستان و بلوچستان با دارا بودن شرایط آب و هوایی تقریبا استوایی، 
گرم و مرطوب خاستگاه تولید متنوع ترین میوه های گرمسیری در کشور 
است و حتی در تولید برخی میوه ها در ایران بی رقیب محسوب شده و 

ظرفیتی بی بدیل برای ارزآوری دارد.
آب و هوای متنوع سیستان و بلوچستان زمینه را برای کشت انواع 
محصولات کشاورزی از جمله میوه های گرمسیری و سردسیری فراهم 
کرده، به طوریکه مناطق ایرانشهر، زابل و باهوکلات آب و هوای بیابانی 
و ناحیــه زاهدان در مرز بین اقلیم بیابانی و نیمه بیابانی قرار گرفته، 
همچنین مناطق ســراوان، مهرستان، سیب ســوران، خاش، چابهار، 

کنارک، نیکشــهر، قصرقند و سرباز آب و هوای نیمه بیابانی و ناحیه 
کوهستانی بم پشت در جنوب سراوان و امتداد آن به طرف مشرق تا 
کوه های بشاگرد آب و هوای نیمه بیابانی معتدل دارند و اقلیم مشرق 
ارتفاعات و فلات های مرتفع و کم وســعت میــان آن نیمه بیابانی با 

زمستان های سرد است.
سیســتان و بلوچســتان در تولیــد میوه های گرمســیری رتبه 
 اول کشــور، تولید خرما رتبه دوم کشــور و تولید پســته رتبه نهم 

کشور را کسب کرد
آب و هوای متنوع سیستان و بلوچستان زمینه را برای کشت انواع 
محصولات کشاورزی از جمله میوه های گرمسیری و سردسیری فراهم 
کرده به طوریکه هم اینک از ۸۰ هزار هکتار باغات استان هشت هزار 

هکتار آن به کشت انواع میوه های گرمسیری اختصاص دارد.
بســیاری از کارشناســان معتقدند که اگر تنها بــا ارزی که برای 

سیستان و بلوچستان رکورددار کسب رتبه های برتر 
کشاورزی ؛ سرمایه گذاری؛ لازمه تحقق شعارسال

واردات میوه های گرمسیری بویژه موز اختصاص می باید در بخش کشاورزی سیستان 
و بلوچســتان سرمایه گذاری شــود علاوه بر جلوگیری از خروج ارز حتی برای کشور 

ارزآوری هم خواهد داشت.
مزیت مهم دیگر سیســتان و بلوچستان اقلیم مناسب کشت میوه های گرمسیری 
مانند خرما، موز و انبه بوده به طوریکه در تولید میوه های گرمسیری رتبه اول کشور، 
تولید خرما رتبه دوم کشــور و تولید پسته رتبه نهم کشور را کسب کرده، همچنین 
اقلیم مناسب برای پرورش شتر موجب شده که سیستان و بلوچستان از لحاظ تعداد 

شتر رتبه اول کشور را کسب کند.

  سیاست گذاری در تأمین نیاز کالاهای اساسی با خودکفایی تولید مرغ
یکی از طرح های سرمایه گذاری شاخص که دارای رشد قابل توجهی در سال ۱۴۰۲ 
بوده تســهیل در ایجاد و توسعه صنعت مرغ با اجرا و بهره برداری از تعداد ۹۹ واحد 
جدید مرغداری اســت که تعداد واحدهای موجود را از ۲۲۵ به ۳۲۷ واحد رسانده و 

تعداد ۱۷۱ واحد نیز در حال ساخت هستند.
با این اقدام ظرفیت تولید مرغ در سیستان و بلوچستان از ۳۴ هزار و ۹۶۰ تن به ۴۱ 
هزار و ۹۰۲ تن در پایان سال ۱۴۰۲ رسیده و به عبارتی ۱۸ درصد رشد داشته است.

همچنین بر اســاس اخبار و اطلاعات منتشر شده با جذب سرمایه گذاران بزرگ 
کشور زمینه توسعه و افزایش باغات تولید خرما و موز در سیستان و بلوچستان رقم 
خورده بگونه ای که سرمایه گذاری هلدینگ ماهان منجر به ساخت نخلستان مدرن و 
مکانیزه در شهرستان های میرجاوه، مهرستان و قصرقند، احداث مزارع مدرن موز در 

باهو کلات و پیشین با سرمایه گذاری ۱۸ همت و اشتغال یک هزار و ۷۰۰ نفر شد.

  تولید ۴۱ هزار تن گوشت مرغ در سیستان و بلوچستان
رئیس سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان گفت: سال گذشته ۲۴ میلیون 
و یک هزار و ۵۸۴ قطعه جوجه ریزی در واحدهای مرغداری استان انجام شده و با این 
میزان جوجه ریزی حدود ۴۱ هزار تن گوشت مرغ تولید و به بازار عرضه شده است .

محمدرضا سیدحســینی بیان کرد: روند افزایش میزان جوجه ریزی در واحدهای 
مرغداری سیستان و بلوچستان همچنان با همت تولید کنندگان ادامه خواهد داشت.

وی افزود: در راســتای تحقق شعار ســال و به منظور افزایش ضریب خوداتکایی 
سیستان و بلوچستان به گوشت مرغ با سرمایه گذاری بیش از ۳۰ هزار میلیارد ریالی 
بخــش خصوصی، ۳۲۷ واحد ۲۰ هزار قطعه ای مرغ گوشــتی و ۱۵ واحد مرغ تخم 

گذار ۲۰ هزار قطعه ای در حال ساخت است.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی سیستان و بلوچســتان ادامه داد: تسریع در به 
بهره برداری رسیدن واحدهای جدید و فعال سازی واحدهای راکد مرغداری از برنامه های 
محوری سازمان جهاد کشاورزی در سالجاری است تا بزودی شاهد خودکفایی استان 

در تولید گوشت مرغ و تخم مرغ باشیم.
وی تاکید کرد: توســعه کشــت در محیط های کنترل شده با توسعه گلخانه های 
پیشــرفته مدرن و سایه بان، توسعه کشت های گیاهان دارویی و کم آب بر با نگاه به 
بازار و صادرات، توســعه کشت محصولات خارج از فصل، تکمیل زنجیره ارزش تولید 
خرما با توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی و غذایی، توسعه نخلستان ها با ارقام تجاری 
و بازار پســند جهانی، توسعه موزستان های جنوب سیستان و بلوچستان برای تحقق 
خودکفایی کشور به تولید موز، توسعه پرورش شتر با توجه به ظرفیت خاص استان 
در پرورش شــتر، ارتقای تولید گوشت قرمز و تأمین گوشت مورد نیاز کشور، توسعه 
پرورش و تولید میگو و مبادلات مرزی از مهمترین راهبردهای سازمان جهاد کشاورزی 

استان در راستای تحقق شعار امسال است.
سیدحســینی افزود: برای تحقق برنامه های محــوری فوق بهره گیری حداکثری 
از ســرمایه گذاری بخش خصوصی و بنگاه های اقتصادی بزرگ در دستور کار بخش 

کشاورزی سیستان و بلوچستان قرار دارد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/01/27
شماره : 1616

زودتر با خبر شوید ...
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٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

  جذب ۷۰ هزار میلیارد ریال سرمایه در بخش گردشگری البرز
 مدیرکل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان البرز اعلام کرد: ۷۰ هزار میلیارد ریال سرمایه در قالب ۶۸ موافقت اصولی طی سال گذشته در بخش گردشگری استان جذب شد.

رحیم خاکی در نشست با خبرنگاران افزود: با جذب این میزان سرمایه زمینه اشتغال برای ۲ هزارو۸۰۰ نفر در البرز فراهم شده است.
وی اظهار کرد: این موافقت اصولی ها برای ۱۶ واحد بومگردی ، هشت هتل، سه واحد پذیرایی سنتی، ۲۷ مجتمع گردشگری، ۹ کمپینگ بهداشتی، یک محوطه روستایی و گردشگری، یک هتل بیمارستان، یک هتل آپارتمان، یک اقامتگاه سنتی و یک مجموعه 
گردشگری سلامت صادر شده است.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان البرز افزود:این اداره کل همکاری خوبی با سرمایه گذاران در زمینه صدور موافقت اصولی به خصوص در زمینه اقامتگاه بومگردی، هتل، هتل آپارتمان مجتمع های گردشگری 

اقامتی و امثال آن دارد .
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باشگاه پورتو پرتغال به شدت به ناداوری ها علیه این تیم در لیگ پرتغال انتقاد کرد و اعلام کرد که پنالتی واضح بر روی مهدی طارمی گرفته نشد. تیم فوتبال پورتو دیشب در چارچوب هفته 
بیست و نهم رقابت های فوتبال لیگ برتر پرتغال میزبان فامالیسائو بود که در نهایت این دیدار با تساوی ۲ بر ۲ به پایان رسید. مهدی طارمی ملی پوش ایرانی تیم فوتبال پورتو از ابتدا نیمه دوم 
وارد میدان شد و موفق شد در دقیقه ۸۲ گل تساوی را به ثمر برساند و مانع از شکست پورتو در این دیدار شود. قبل از گلزنی طارمی در محوطه جریمه فامالیسائو متوقف شد که داور این دیدار 
اعتقاد به خطا پنالتی نداشت و این تصمیم او باعث عصبانیت و اعتراض شدید کادر فنی پورتو شد.امروز رسانه پرتغالی »آبولا« در خبری مدعی شد که باشگاه پورتو پرتغال به شدت به ناداوری ها 
علیه این تیم در لیگ پرتغال انتقاد دارد و اعلام کرده که پنالتی واضح بر روی مهدی طارمی گرفته نشده است.باشگاه پورتو با انتشار این مطلب اعتراض رسمی خود به اشتباهات داوری علیه این 
تیم در لیک پرتغال را اعلام کرد: درک این واقعیت به معنای توجیه اشتباهات خودمان نیست، اما گزارش نکردن آن به منزله چشم پوشی از کسانی است که به باشگاه پورتو آسیب می زنند. از 

ابتدای سال ۲۰۲۴، این تیم در سفر به بسا، آروکا و استوریل و در پذیرایی های ریو آوه، ویتوریا و فامالیکائو به شدت توسط داور جریمه شده است.

انتقاد شدید پورتو به 
ناداوری علیه طارمی

   مجوز خرید اســتقلال و پرسپولیس 
برای پنج بانک

کنسرســیوم متشــکل از پنج بانــک آماده 
مالکیت بر پرســپولیس و اســتقلال می شــود.

برگــزاری جلســه شــورای پول و اعتبــار برای 
صدور مجوز خرید پرســپولیس و اســتقلال در 
 حالی تشکیل شد که ســرانجام اجازه تیمداری

 به بانک ها نیز داده شد تا مشکل مالکیت دو باشگاه 
سرخابی حل شود.

با برداشته شدن مهم ترین مانع برای خرید سهام 
پرسپولیس و استقلال، حالا کنسرسیوم بانکی برای 
تصدی بر مالکیت این ذو باشگاه تشکیل خواهد شد 
تا در موعد مقرر سهام این ذو باشگاه منتقل شود.

این در حالی اســت که میزان سهام واگذاری 
۸۱درصــد خواهد بــود و به این ترتیب ســهام 
پرســپولیس و استقلال به صورت کامل از دست 
دولت خارج خواهد شد. همچنین ده درصد سهام 

در اختیار سهامداران فرابورس باقی خواهد ماند.
بر اساس گزارش های مختلف، »پنج بانک ملت، 
تجارت، صادرات، شهر و رفاه« به عنوان مالکان ۸۱ 
درصد سهام باشگاه پرسپولیس و استقلال معرفی 
خواهند شد تا مشکل مجوز حرفه ای نیز حل شود.

همچنین آگهی مزایده دو باشگاه فردا منتشر 
خواهد شــد و تا روز چهارم اردیبهشت سهام به 
صورت رســمی به این کنسرسیوم عظیم منتقل 

می شود. 

  فصل برای مدافع تراکتور تمام شد
 محمد آقاجان پور به دلیل مصدومیت نمی تواند 

تراکتور را تا پایان فصل همراهی کند.
محمــد آقاجان پور مدافع تراکتــور در دقایق 
ابتدایی دیدار تدارکاتی با مس ســونگون، دچار 
مصدومیت شــده بود که پس از انجام آزمایشات 
لازم، تشخیص نهایی پزشکان متخصص و پیش 
بینی روند درمانی، مشــخص شد که این بازیکن 

تا پایان فصل نمی تواند تراکتور را همراهی کند.
در حال حاضر تراکتور با ۴۰ امتیاز در رتبه سوم 
لیگ برتر فوتبال قرار دارد و جمعه ۳۱ فروردین 
در چارچوب هفته بیســت وچهارم مقابل نساجی 

مازندران قرار می گیرد.

  افت عجیب گل گهر در نیم فصل دوم
 تیم فوتبال گل گهر در حالی در ۵ بازی اخیر 
خود، ۳ امتیاز به دست آورده که شرایط این تیم 

در نیم فصل اول به مراتب بهتر بود.
 تیم فوتبال گل گهر در نیم فصل دوم لیگ برتر 
و در ۵ بازی اخیر خود متحمل ۴ شکست شده و 
پس از پایان هفته بیســت و سوم با ۳۳ امتیاز در 
مکان ششــم جدول قرار دارد. این گل گهر در ۵ 
بازی اخیر خود تنها موفق به شکست صنعت نفت 
آبادان شده و برابر ملوان، سپاهان، پرسپولیس و 
هوادار بازی های خود را با شکست به پایان رسانده 
است و از مجموع ۱۵ امتیاز ممکن تنها ۳ امتیاز به 

دست آورده است.
گل گهر در حالی نتیجــه را به حریفان خود 
واگــذار کرده اســت که در نیم فصــل اول برابر 
ســپاهان به پیروزی دســت یافته بــود و برابر 
ملوان و هوادار هم به نتیجه تســاوی دست یافته 
 بــود و تنها پرســپولیس در دور رفت توانســت 

گل گهر را شکست دهد.
گل گهــر از ۸ بازی در نیم فصل دوم تنها ۱۰ 
امتیاز به دســت آورده و به طوری که اســتقلال 
خوزستان از لحاظ کسب امتیاز از این تیم در جدول 
نیم فصل دوم در جایگاه بالاتری قرار دارد. احمدرضا 
زنده روح، سعید سحرخیزان و »روبرتو تورس« که 
به ترتیب با ۶، ۵ و ۵ گل زده بهترین گلزنان این 
تیم در لیگ برتر به حساب می آیند در بازی های 
اخیر تیم خود عملکرد ضعیفی را داشتند و تنها 
زنده روح توانســته برابر صنعت نفت گل پیروزی 

بخش تیمش را به ثمر برساند.
»مارینوس اوزونیدیس« سرمربی یونانی گل گهر 
اولین فصل حضور خود در لیگ برتر ایران را تجربه 
می کند و در کل تا به اینجای مسابقات عملکرد قابل 
قبولی روی نیمکت این تیم داشته است. گل گهر 
روز پنج شنبه ۳۰ فروردین در هفته بیست و چهارم 
مســابقات لیگ برتر میزبان استقلال خوزستان 
 اســت که با توجه به شرایط حساس استقلال در 
جدول و احتمال سقوط این تیم به دسته پایین تر، 
مسلماً شاگردان اوزونیدیس کار راحتی را در پیش 

نخواهند داشت. 

     گویا بانک ملت و 
هلدینگ زیر مجموعه 

آن توان مالی لازم یا 
مصوبه مدیریتی مربوط 

به پرداخت بیش از 
۲ هزار میلیارد تومان 

برای تملک سهام 
پرسپولیس را ندارد.

واگذاری پرسپولیس به بانک ها؛ نجات یا نابودی؟
جدید.

ورزش 

سعید جمشیدیان    |      مدیرعامل سابق باشگاه ذوب آهن، واگذاری پرسپولیس به یک کنسرسیوم بانکی را مغایر با قانون اساسی عنوان کرد و آن را 
سبب نابودی این باشگاه دانست.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/01/27
شماره : 1616

مجتبی فریدونی، مدیرعامل ســابق باشــگاه ذوب آهن درباره 
حل مشکل مالکیت مشترک استقلال و پرسپولیس و واگذاری به 
کنسرســیوم بانک ها، اظهار ;vn: اولین مشکل اینجاست که طبق 
مــاده ۱۶ قانون رفع موانع تولیــد رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کشور بانک ها و مجموعه های زیرنظرشان اجازه بنگاهداری ندارند 
و ماده  ۱7 همان قانون مجازات های آن را تعیین کرده است که  در 
صورت سوددهی باید ۵۵ درصد آن را مالیات بدهند. ضمن اینکه 
طبق اطلاعیه فرابورس مالک جدید ملزم به آن است که باشگاه را 
به ســوددهی برساند. پرداخت مالیات ۵۵ درصدی و سوده کردن 
شرکت زیان ده در فوتبالی که برای درآمدزایی مشکل دارد علاوه 

بر تناقضات قانونی، با علامت سؤال بزرگی برای اجرا روبه روست.
وی افزود: در ایــن میان برخی می گویند، بانک ها و مجموعه 
زیرنظرشان برای تملک سرخابی ها به مصوبه شورای پول و اعتبار 
نیاز دارند. حتی در صورتی که این مصوبه صادر شود یک اشکال 
قانونی دیگر به وجود می آید. براساس علم حقوق، قواعد حقوقی از 
درجه یکسان برخوردار نیستند و رتبه بندی می شوند. به این ترتیب 

اولویت قانون اساسی نسبت به قوانین مصوب مجلس بیشتر است. 
همچنین مصوبه مجلس از مصوبات دولت و در مرحله آخر بخشنامه 
انجمن ها و شــوراها ارجح تر است. بنابراین وقتی با مصوبه شورای 
پــول و اعتبار چنین کاری صورت می گیرد، فردای دیگر احتمال 
طرح شکایت در دیوان عدالت اداری مبنی بر اینکه قانون مذکور 
مطابق قانون اساسی یا مغایر با قوانین مصوب مجلس است، وجود 
دارد. آن زمان دیوان عدالت اداری با صدور یک رأی می تواند کل 

قضیه واگذاری را منحل کند.
 ما نباید کار مقطعی انجام دهیم که در آینده زیر سؤال برود و 

مشکل بزرگ تر دیگری به وجود بیاید.

 دلیل مغایرت واگذاری سرخابی ها با قانون اساسی
مدیرعامل ســابق باشگاه ذوب آهن در پاسخ به این پرسش که 
چرا واگذاری سرخابی ها را با اصل ۸۵ قانون اساسی مغایر می داند، 
تصریح کرد: طبق اصل ۸۵ قانون اساســی مصوبات دولت نباید 
مخالف قوانین و مقررات عمومی کشور باشد. ضمن اینکه مجلس 

نمی تواند اختیار قانون گذاری را به شخص یا هیئت دیگری واگذار کند. در حال حاضر مصوبه 
شورای پول و اعتبار که مصوب مجلس نیست.

  تکلیف اصل 44 و تأثیر روی میزان واگذاری پرسپولیس و استقلال
فریدونی تصریح کرد: طبق بند ب تبصره هفت ماده سه قانون اصل ۴۴ دولت مکلف است 
۸۰ درصد از ارزش مجموع سهام در فعالیت را واگذار کند. تا سال ۱۳9۱ شمسی استقلال و 
پرسپولیس در شرکت های گروه یک بودند که باید صد درصد سهام آنها واگذار می شد، اما طبق 
مصوبه ای در همان سال سرخابی ها به شرکت هایی گروه دو منتقل شدند که شرکت های مهمی 
نظیر مخابرات و مس در آن دسته حضور داشتند. البته این انتقال از گروه یک به گروه دوم به 
این دلیل صورت گرفت نه اهمیت استقلال و پرسپولیس و برای خریدار وقت انجام شد. با توجه 
به اهمیت و تأثیرگذاری شرکت های گروه دو، ۲۰ درصد مالکیت باید در اختیار دولت بماند. با 
توجه به افزایش سرمایه سال ۱۴۰۰، سهم دولتی در این دو باشگاه به 9۰ درصد کاهش پیدا 
کرد. اگر دولت ۸۱ درصد پرسپولیس را واگذار کند درصد سهامداری اش به 9 درصد می رسد. 
برای اینکه قانون رعایت شود باید حداقل ۳۱ درصد باشگاه استقلال را حفظ کند. از آنجایی که 
در ارزش گذاری دو باشــگاه پرسپولیس گران تر ارزیابی شده و استقلال ارزان تر؛ احتمالاً دولت 

باید حدود ۳۵ درصد سهام استقلال را نگه دارد.

 واگذاری به حرف و صحبت نیست یکسری مراحل قانونی باید طی شود
وی با اشــاره به اظهارنظرها درباره واگذاری سرخابی ها اظهار داشت: تاکنون ما فقط شاهد 
حرف درباره واگذاری بودیم. باید هیئت عالی واگذاری تشکیل و تکلیف بحث واگذاری مشخص 
شود. ضمن اینکه نیازمندیم مصوبه شورای پول و اعتبار را مشاهده کنیم که هنوز چیزی در 

این مورد  مشاهده نکردیم. 
برای پیگیری ماجرا به ســایت ســازمان خصوصی ســازی هم مراجعه کردم که متأسفانه 
ســایت از دســترس خــارج بود. در واقــع مصداق بــارز ضرب المثل »خونه عــروس بزن و 
بکوبه، اما خانه داماد خبری نیســت«. طبیعی اســت مدیران بعضی باشــگاه ها برای خروج 
 از زیــر فشــار هــواداری و تأکید بر عدم حــذف از لیگ قهرمانان آســیا، دائــم می گویند

 واگذاری انجام شــده اســت. واگذاری به حرف و صحبت نیست، یکسری مراحل قانونی باید 
طی شود.

 مگر تشکیل کنسرسیوم بانکی به همان سادگی است؟
مدیرعامل سابق ذوب آهن ادامه داد: شاهدیم که بعضی افراد از تشکیل کنسرسیوم بانکی برای 
واگذاری پرسپولیس و استقلال خبر می دهند. مگر تشکیل کنسرسیوم بانکی به همان سادگی 
است؟ اخذ هرگونه تصمیم تأثیرگذار در بنگاه اقتصادی مانند بانک به تصمیم مدیرعامل بستگی 
دارد و او بدون مصوبه هیئت مدیره قادر به چنین کاری نیست. اعضای هیئت مدیره هم بدون 
ارزیابی کارشناسی و بررسی مسائل آن، بعید است که چنین چیزی را در حالت عادی تصویب 
کنند. به هر حال هیئت مدیره بانک ها هم باید پاسخگوی تصمیمات خود باشند و توقع زیادی 

است که بدون کار کارشناسی در این خصوص تصمیمی بگیرند. 

 کنسرسیوم بانکی؟ خطر نابودی پرسپولیس را تهدید می کند!
فریدونی در پایان گفت: چگونه پنج بانک قصد دارند به تفاهم برســند که هر کدام چقدر 
ســرمایه صرف این کار کنند؟ چند عضو هیئت مدیره داشته باشند؟ کار خیلی سختی است، 
چرا که حتی در تفاهم بین دو شخص حقیقی سخت توافق حاصل می شود. حالا چگونه و با 
چه شکلی پنج بانک برای تشکیل کنسرسیوم قصد دارند به توافق برسند؟ کنسرسیوم مذکور 
اصلًا شــکل حقوقی دارد؟ شرکت یا مؤسســه به چه شکلی قصد تأسیس دارد؟ واقعاً اگر این 
موضوعات مثل میزان تقسیم سهم ها و میزان پول شان حل نشود، در صورت بروز اختلاف میان 
بانک های مذکور، امکان نابودی باشگاه پرسپولیس وجود دارد. وقتی به توافق نرسند، بانک ها 

پول نمی دهند، بنابراین عدم توافق آنها کار را سخت می کند.

من هم باید شکایت می کردم؟
سرمربی سابق پرسپولیس می گوید مدیران این باشگاه نسبت به پرداخت مطالبات او 
خلف وعده کرده اند و این موضوع باعث شده یحیی به سمت شکایت از پرسپولیس برود.

یحیــی گل محمدی، درباره آخریــن وضعیت دریافت مطالبات خود از باشــگاه 
پرسپولیس اظهار کرد: زمانی که از باشگاه پرسپولیس جدا شدم، با توجه به مدارکی 
که داشتم و وعده هایی که باشگاه داده بود، می توانستم از باشگاه شکایت کنم و تمام 

پول قراردادم را تا آخر فصل بگیرم.
 آن زمان تمام نامه نگاری هایی که نیاز بود را با باشگاه انجام دادم و مشکلی از این 
بابت نداشتم که به تمام پولم تا آخر فصل برسم اما این کار را نکردم و خواستم تا آن 

زمانی که کار کرده ام با باشگاه توافق کنم و پولم را تا آن زمان بگیرم.
وی افزود: وقتی با باشگاه تواق کردم تا جدا بشوم، گفتند که پولی نداریم و مطالباتت 
را قسط بندی کن. من هم چون نمی خواستم مشکلی برای باشگاه ایجاد شود، رو این 

موضوع توافق کردم و قسط بندی ها انجام شد.
 باشــگاه قســط اول را پرداخت کرد و در ادامه ۴۰ روز است که از موعد پرداخت 
قسط دوم می گذرد و هیچ اقدامی در این زمینه انجام نشده است. موعد قسط بعدی 
۱۰ اردیبهشت است که باید پرداخت شود تا مطالبات من تسویه بشود. آن زمان که 
برای قســط بندی مطالباتم توافق می کردیم از باشــگاه خواستم به من چک بدهند 
اما گفتند که به خاطر بســته بودن حســاب، امکان صدور چک را ندارند. با این حال 

پذیرفتم که به باشگاه فشار وارد نشود.

گل محمدی در پاسخ به این سوال که تا چه زمانی برای پرداخت مطاباتش صبر 
می کند و اینکه آیا از پرســپولیس شــکایت خواهد کرد هم گفت: متاسفانه مدیران 

باشگاه پرسپولیس از همکاری و صبر من سواستفاده کرده اند.
 تا به حال این مشــکل را رســانه ای نکرده بودم چون مشــکلات باشگاه را درک 
می کنم اما با توجه به تعهدات باشــگاه نســبت به من، من تعهدات مالی به جاهای 
دیگر دادم که حالا نتوانسته ام آن تعهدات را عملی کنم و به همین خاطر مشکلات 

زیادی برایم ایجاد شده است.

 از باشــگاه خیلی گله مند هســتم چون هر طور که توانستم با باشگاه همکاری 
کردم که مشکلی برای باشگاه ایجاد نشود اما آنها کاری نمی کنند. تا به حال باشگاه 
را تحت فشار نگذاشتم و مصاحبه ای هم نکرده بودم اما مدیران باشگاه از این مسئله 

سواستفاده می کنند. 
جای تاسف دارد که با من این چنین رفتار می کنند. من هم مثل خیلی از مربیان 
خارجی می توانستم شکایت کنم و به تمام پولم برسم اما با نصف پولم با باشگاه توافق 

کردم که آن را هم پرداخت نمی کنند.
او همچنین در پاســخ به این سوال که آیا این موضوع مشکلی بابت صدور مجوز 
حرفه ای برای باشگاه پرسپولیس ایجاد خواهد کرد یا خیر، گفت: با برخی از دوستانم 
در فدراسیون فوتبال صحبت کردم و آنها گفتند که چون تا به حال شکایت نکرده ام و 
رای صادر نشده است، باشگاه تحت فشار در این زمینه نیست. البته باشگاه پرسپولیس 
هم به فدراســیون نامه زده و گفته است که چون گل محمدی رای قطعی ندارد، جز 

بدهی های باشگاه به حساب نمی آید و برای مجوز حرفه ای مشکلی ایجاد نمی کند.
نشــدن  پرداخــت  بابــت  آیــا  کــه  ســوال  ایــن  بــه  پاســخ  در  او 
 مطالباتــش از پرســپولیس شــکایت می کنــد یــا خیــر؟ گفــت: متاســفانه

 باشــگاه کاری می کند که من شــکایت کنم. من هم نمی خواهم چنین کاری کنم 
چون دوســت دارم مشکلم در آرامش و دوستی حل شود اما ظاهرا هیچ همکاری از 

سوی باشگاه انجام نمی شود.

  مظلوم نمایی  به سبک فراز کمالوند
۲۶ روز از حضور فراز کمالوند روی نیمکت صنعت نفت آبادان می گذرد، روزهایی که توام با بهانه تراشی از سوی این مربی بوده است.

 فراز کمالوند یکم فروردین ماه سال جاری به عنوان سرمربی جدید صنعت نفت آبادان انتخاب شد. البته او اوایل بهمن ماه سال گذشته در حالی که نفتی ها در شرایط جدولی خوبی قرار نداشتند هم به عنوان سرمربی نفت معرفی شد ولی فقط پنج روز دوام 
آورد و به یکباره اردوی آبادانی ها در کیش را ترک کرد تا این تیم قعر جدولی وارد بحران جدیدی شود.پس از آن نیز مدیران نفتی از سهراب بختیاری زاده به عنوان سرمربی جدید خود رونمایی کردند ولی او هم نتوانست ناجی نفتی ها باشد تا مدیر باشگاه صنعت 
نفت مجددا به سراغ کمالوند برود. همان مربی که پیش از این آبادانی ها را ترک کرده بود اما نکته قابل تامل این است که چرا این مربی در مقطعی )فصل نقل و انتقالات زمستانه( که فرصت لازم را برای جذب بازیکنان مدنظر برای احیای نفت و نجات تیم داشت، از 
حضور در آبادان انصراف داد ولی بعد از آن در بحرانی ترین حالت ممکن، هدایت صنعت نفت را پذیرفت.این سرمربی در حالی که با آگاهی کامل از شرایط نفت به آبادان بازگشت، از همان روزهای ابتدایی حضورش تا بعد از بازی اخیر تیمش مقابل استقلال خوزستان، 
دست از ناله بابت کمبودهای تیمش بر نداشته و دائما از این که لیست را مربیان قبلی تیم پر کرده اند و تیمش باید با همین بضاعت کار کند، سخن می گوید تا به نوعی فرار رو به جلو داشته باشد.البته او به نوعی منت هم بر سر آبادانی ها در پی پذیرفتن هدایت 
این تیم گذاشته و در اظهاراتش عنوان کرده »اگرچه از تیم جدا شدم اما دلم در آبادان بود زیرا واقعاً صنعت نفت و این شهر را دوست دارم و دوست نداشتم اتفاق بدی برای صنعت نفت رقم بخورد«؛ این گفته های کمالوند در حالی است که اگر او نمی خواست اتفاق 

بدی برای تیمی که آن را دوست دارد، رقم بخورد می توانست در فصل طلایی نقل و انتقالات هدایت این تیم را بپذیرد.
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»ایلان ماسک« در جلسه گفت وگو با کارمندان 
شرکت »اســپیس ایکس«، درباره پیشرفت های 
موشک »استارشــیپ« و احتمال سکونت انسان 

روی مریخ صحبت کرد.
 موشک »استارشیپ«شرکت »اسپیس ایکس«، 
بزرگ ترین موشک جهان است که با ادامه دادن 
برنامه ها برای تحقق یافتن ماموریت های مریخ در 

آینده، حتی بزرگ تر هم خواهد شد.
به نقل از اسپیس، »ایلان ماسک«، بنیان گذار 
اسپیس ایکس در گفت وگو با کارمندان خود گفت 
که قد موشک استارشیپ در نهایت به ۵۰۰ فوت 
)۱۵۰ متر( خواهد رســید که تقریبا ۲۰ درصد 

بلندتر از موشک »سوپر هوی«است.
علاوه بر این، ماســک پیش بینــی کرد که با 
پیشــرفت در قابلیت اســتفاده مجدد، هر پرتاب 
حدود سه میلیون دلار هزینه خواهد داشت. این 
کمتر از یک ســوم هزینه پرتاب موشــک بسیار 
کوچک تر »فالکون ۱«در ســال ۲۰۰۴ با در نظر 

گرفتن تورم است.
ماسک گفت: این اعداد غیر قابل تصور هستند. 
هیچ کس هرگــز فکر نمی کرد که چنین چیزی 
امکان پذیر باشــد، اما ما قوانیــن فیزیک را برای 
دســتیابی به آن زیر پــا نمی گذاریم و این کار را 
بدون شکستن قوانین فیزیک انجام می دهیم. ما 

می توانیم این کار را انجام دهیم.
ماســک تمایل دارد حداقل یک بار در ســال 
به روزرســانی هایی را درباره استارشیپ ارائه دهد 
تا پیشــرفت این شرکت را در راستای برنامه های 
بلندمدت خود برای استقرار روی مریخ برجسته 
کند. اسپیس ایکس در ســال گذشته شاهد سه 
پرتاب استارشــیپ بوده و بدیــن ترتیب، اخیرا 
پیشــرفت هایی حاصل شــده است.ماســک به 
تاخیرهای رخ داده در پرتاب استارشیپ که تاریخ 
اولین فــرود روی ماه را تحت برنامه »آرتمیس« 
ناسا به تعویق انداخت، اشاره ای نکرد.اسپیس ایکس 
برای ماموریت فرود »آرتمیس ۳« انتخاب شــده 
است که تا همین اواخر تاریخ آن برای سال ۲۰۲۵ 
تعیین شده بود. ناسا در ژانویه به دلیل طیفی از 
مشکلات فنی، تاریخ پرتاب را یک سال دیگر یعنی 
تا ســال ۲۰۲۶ به تعویق انداخــت. جدا از آماده 
نبودن استارشیپ، ناسا می خواهد پیش از تایید 
آن برای پروازهای سرنشین دار، پرتاب های موفق 
زیادی داشته باشد. ماموریت آرتمیس ۳ به دلیل 
مسائل دیگری از جمله کاهش سرعت پیشرفت در 
لباس های فضایی و مشکلات کپسول »اوریون«نیز 

به تعویق افتاد.
صحبت های ماســک بــا کارمنــدان درباره 
آرتمیس، بر قابلیت های آینده استارشیپ متمرکز 
بود. این قابلیت ها، چرخش به دور زمین و پر کردن 
مخازن موشک هستند که هیچ کدام هنوز در سه 
پرواز آزمایشــی ثابت نشده اند. ماسک درباره این 
قابلیت ها گفت: آنها برای بازگشت ناسا به ماه در 
برنامه آرتمیس بســیار مهم خواهند بود.ماسک 
درباره ساخت »پایگاه قمری آلفا«نیز صحبت کرد 
که فضاپیماهای ویژه رفت وآمد به ماه و بازگشت از 
ماه به زمین را شامل می شود. این بدان معناست 
که به دلیــل کمبود جو، هیچ ســپر حرارتی یا 
دریچه ای وجود نخواهد داشــت.ادامه سخن رانی 
۴۵ دقیقه ای ماسک، درباره موضوعات معمول برای 
به روزرسانی  درباره سیاره سرخ بود و بر نحوه ارسال 
محموله  برای مهاجران احتمالی تمرکز داشــت. 
وی خاطرنشــان کرد که انجــام دادن این کار به 
هزاران پرتاب نیاز دارد. ماســک گفت که شرکت 
اســپیس ایکس ۳۲۷ پرتاب موفق را از مجموعه 
فالکون تکمیل کرده اســت و حدود ۸۰ درصد از 
آنها با تقویت کننده های قابل استفاده مجدد انجام 
شده اند. قابلیت استفاده مجدد، یک عامل کلیدی 
در کاهش هزینه است.به گفته ماسک، تلاش بعدی 
 و چهارم استارشیپ برای پرواز فضایی که انتظار 
می رود در ماه مه انجام شــود، بــا هدف پرتاب 
اولین مرحلــه فالکون هــوی از زمین در خلیج 
مکزیک صورت خواهد گرفت اسپیس ایکس پس 
از انجــام دادن این کار، روی اســتفاده کردن از 
 )Starbase(»منطقه پرتاب در پایگاه »استاربیس
در جنــوب تگزاس متمرکز خواهد شــد تا پرواز 
پنجم را انجام دهد. ماســک، شانس موفقیت در 
پــرواز چهارم را ۸۰ یا ۹۰ درصد پیش بینی کرد.

ماسک می خواهد پیش از فرستادن استارشیپ به 
پایگاه استاربیس برای پرواز آینده، مرحله بالایی 
آن را دو بار به  صورت متوالی و کنترل شده فرود 
بیاورد. وی افزود: ما نمی خواهیم زباله های فضایی 
را بر فراز مکزیک یا آمریکا پراکنده کنیم. حدس 
من این اســت که احتمالا ســال آینده بتوانیم 
دوباره از استارشــیپ استفاده کنیم.به طور کلی، 
ماســک برای پرتاب های متعدد استارشــیپ در 
ســال جاری برنامه ریزی می کنــد و در نظر دارد 
که اســپیس ایکس تا پایان سال ۲۰۲۴ بتواند ۶ 

فضاپیمای دیگر بسازد. 

دلار  66.600

یورو 72.200

پوند  84.500

درهم  18.550

لیر  2.150

سکه  تمام  44.800.000

سکه نیم  26.700.000

سکه ربع  16.800.000

سکه یک گرمی  7.500.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

از آنجا که نقره اغلب به عنوان پوششــی در برابر تورم 
در نظر گرفته می شود، رشدزدایی اقتصادی معمولاً تقاضا 

برای این فلز گرانبها را افزایش می دهد.
 بــه نقــل از »اکونومیک تایمز«، نقــره در بازارهای 
داخلی تحت تأثیر برخی عوامل می درخشد و در واقع، در 
بالاترین حد خود قرار دارد. در میان این عوامل می توان 
به کاتالیزورهای متعددی مانند تقاضای چشمگیر پناهگاه 
امن با وجود تشدید تنش های ژئوپلیتیکی، امید به کاهش 
نرخ بهره آمریکا، خرید سوداگرانه و افزایش شدید فلزات 
 ،MCX صنعتی اشاره کرد.در پلتفرم کلیدی معاملات آتی
قیمت ها در دو هفته ی گذشته، حدود ۱۲ درصد افزایش 
یافته است. حرکت مشابهی در پلتفرم های خارج از کشور 
نیز مشاهده شد، البته این فلز بیش از ۴۰ درصد از بالاترین 
ســطح عمر خود یعنی ۴۹.۵۱ دلار در هر اونس که در 

آوریل ۲۰۱۱ آزمایش شد، کاهش یافت.
گفتنی اســت رشــد ســریع قیمت ها در درجه اول 
به دلیــل ویژگی های صنعتی منحصر بــه فرد این فلز 
گرانبهاست که آن را از طلا متمایز می کند. در چشم انداز 
فلزات صنعتی کلیدی نیز، مس، آلومینیوم، روی و سرب 
بــه دلیل نگرانی از محدودیت های عرضه، از ماه آوریل با 
افزایش چشمگیری مواجه شده اند. این امر باعث شده تا 
دلالان تــا حد زیادی بر روی نقره شــرط بندی کنند.اما 
نباید این نکته را فراموش کرد که رشد صعودی مستمر 
طلا نیز تأثیر مثبتی بر قیمت نقره داشــته است. از نظر 
تاریخی، نقره و طلا که هر دو فلزات گرانبهایی به حساب 
می آیند، اغلب تحت تاثیر شــرایط مشابه بازار هستند و 
با توجه به این شــباهت، هر دو می توانند حرکت قیمت 
مشــابهی را منعکس کنند.آنچه مسلم است قیمت نقره 
اغلب از روند قیمت طلا پیروی می کند. البته در چند سال 
گذشته، عملکرد قیمت نقره با طلا متفاوت بوده است. با 
توجه به اینکه نقره تحت تاثیر سرمایه گذاری و تقاضای 
صنعتی است، مصارف صنعتی آن می تواند در مقایسه با 
طلا نوســانات بیشتری را در قیمت آن ایجاد کند که در 
درجه ی اول ناشی از تقاضای سرمایه گذاری و جواهرات 
است.افزون بر آن، انتظارات فزاینده مبنی بر کاهش نرخ 
در ایالات متحده که وام گیری و مخارج مصرف کنندگان 
و شرکت ها را تحریک می کند، نیز می تواند عاملی برای 
تقویت رشد صنعتی باشد و بدیهی است که رشد صنعتی 
قوی تر معمولاً منجر به تقاضای بیشتر برای نقره می شود 

که این امر می تواند افزایش قیمت ها را رقم بزند.

نفــت روز جمعه به دلیل تنش هــای ژئوپلیتیکی در 
خاورمیانه حــدود ۱ درصد افزایش یافت، اما در مقیاس 
هفتگی با کاهش همراه بود. به نقل از اینوستینگ، نفت روز 
جمعه به دلیل تنش های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه حدود ۱ 
درصد افزایش یافت. بهای معاملات آتی نفت برنت با ۷۱ 
سنت افزایش به ۹۰ دلار و ۴۵ سنت در هر بشکه رسید، 
در حالی که قیمت نفت خام وســت تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۶۴ سنت افزایش، به ۸۵ دلار و ۶۶ سنت رسید. 
در مقیاس هفتگی، در حالی که WTI بیش از 1درصد 
ســقوط کرد، برنت 0.۸درصد کاهش یافت.گرچه نفت 
خام، رشد ۱ درصدی را تجربه کرد، اما با وجود پیش بینی 
کاهشــی رشــد تقاضای جهانی نفت از ســوی آژانس 
بین المللی انرژی )IEA( و نگرانی ها پیرامون کاهش نرخ بهره 
آمریکا، کاهش هفتگی را به همراه داشت.در واقع، آنچه در 
روز جمعه منجر به سود معاملات شد، زیان جلسه ی قبل 
را که در سایه ی تورم سرسخت ایالات متحده رقم خورده 
بود، خنثی، و از این رو، امیدها برای کاهش نرخ بهره در 
اوایل ژوئن را کمرنگ کرد.آنچه مسلم است نرخ بهره بالاتر 
نه تنها می تواند رشد اقتصادی را تضعیف کند، بلکه تقاضای 
نفت را نیز کاهش می دهد.بررسی رویدادهای کلیدی حاکی 
از آن اســت که اخیرأ نگرانی هایی در مورد تعهد ایران به 
پاسخ  مناسب به حمله هوایی مشکوک اسرائیل به سفارت 
این کشور در دمشق، نگرانی هایی را برانگیخت و از آنجا که 

ایران، سومین تولیدکننده بزرگ اوپک است.

افت فروش پورشه در سه ماهه 
اول 2024؛ کاین پرفروش ترین 
خودرو شد

داده های نشان می دهند فروش پورشه در سه ماهه ابتدایی 
سال جاری میلادی حدود ۴ درصد کاهش یافته است.در طول 
چند سال گذشته فروش برندهای لوکس به طور مداوم افزایش 
یافته است. پورشه نیز جزو همین دسته از خودروسازان بوده اما 
اوضاع ژرمن ها در ســه ماهه ابتدایی سال ۲۰۲۴ متفاوت است 
چراکه شاهد افت فروش پورشه این برند در بازه زمانی یاد شده 
هستیم و نکته قابل تأمل اینکه در برخی بازارها فروش پورشه 
کاهش شدیدی را نشان می دهد.در سه ماهه اول امسال پورشه 

به فروش ۷۷.۶۴۰ دستگاهی در سراسر جهان رسیده است که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل افت ۴ درصدی را نشان می دهد. 
یکی از علت های اصلی افت فروش این برند محبوب به کاهش 
استقبال خریداران در آمریکای شمالی و چین مربوط می شود. 
در حقیقت فروش پورشه در آمریکای شمالی افت ۲۳ درصدی 
ثبت کرده و به ۱۵.۰۸۷ دستگاه رسیده است. این اتفاق در حالی 
رخ داده که پورشه در مدت مشابه سال قبل ۱۹.۶۵۱ دستگاه 

خودرو در آمریکای شمالی فروخته بود. 
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 نقره با بهبود تقاضا 
مواجه است

رشد 1 درصدی 
شاخص های نفتی

تا 20 سال دیگر روی مریخ 
زندگی می کنیم!

کره زمین با چالش های بسیاری روبه روست که رسیدگی به 
همه آنها لازم است.

بــه نقل از نانومگزین، یکــی از چالش هایی که باید فورا حل 
شــود، کاهش آلودگی آب ناشی از رنگ های صنعتی به کاررفته 
در بخش های گوناگون از جمله منســوجات، مواد غذایی و لوازم 
آرایشی است. این فوریت بر نیاز حیاتی به راه حل های سازگار با 
محیط زیست و پایدار تأکید می کند. در این راستا، جوامع صنعتی 
و علمی به طور فعال روش های جایگزینی را دنبال می کنند که 

با استانداردهای زیست محیطی همسو باشند.
در یک گام نوآورانه برای پرداختن به این موضوع، پژوهشگران 
»دانشگاه فلیندرز«از یک روش پیشگامانه برای تجزیه و از بین 
بردن مواد آلی مضر مانند رنگ های »آزو«)Azo( رونمایی کرده اند 
که در پســاب های صنعتی وجود دارند. این روش از یک روش 
فوتوکاتالیز شیمیایی پیچیده استفاده می کند که از نور فرابنفش 

انرژی می گیرد تا آلاینده ها را تجزیه کند.
هســته اصلی ایــن پژوهش که توســط پروفســور »گانثر 
اندرسون«از »موسسه علم و فناوری نانومقیاس فلیندرز« هدایت 
می شود، تولید سازه های فلزی کوچک است. این سازه ها شامل 
خوشــه های ۹ اتمی طلا هســتند که به طور پیچیده با سطوح 
دی اکسید تیتانیوم پیوند دارند. تعامل بین این اجزا تحت تأثیر 
نــور فرابنفش، مجموعه ای از واکنش ها را پدید می آورد که مواد 

شیمیایی سمی را تجزیه می کنند.
اندرسون درباره این فرآیند توضیح داد: کمک کاتالیـزورها یا 
کوکاتالیست های نانوخوشــه ای طلا، میزان کار فوتوکاتالیستی 
دی اکســید تیتانیوم را بالا می برند و زمان لازم را برای تکمیل 

واکنش تا ۶ برابر کاهش می دهند.
یافته های این پژوهش، کارآیی و پتانسیل این روش نوآورانه 

را به نمایش می گذارند.
این روش، یک جایگزین قوی را برای فرآیندهای شــیمیایی 
معمولی ارائه می کند که برای تصفیه آب اســتفاده می شــوند. 
این روش با اســتفاده از ویژگی های منحصربه فرد سیستم های 
فوتوکاتالیز نیمه هادی می تواند مجموعه وسیعی از آلاینده های 
آلــی را به طــور موثر از بین ببرد و آنها را به آب و دی اکســید 
کربن تبدیل کند. اندرســون خاطرنشان کرد که کارآمدی این 
سیســتم در تجزیه مولکول های پیچیده مانند رنگ های آزو، بر 
اهمیت آن تأکید می کند.ضرورت چنین راه حل های پیشرفته ای، 
ناشی از تأثیرات زیست محیطی صنایع شیمیایی گوناگون است 
کــه رنگ های خطرناک و غیر قابل تجزیه زیســتی را در منابع 
آب طبیعی تخلیه می کنند. بســیاری از این آلاینده ها شــامل 
رنگ های آزو، حاوی »متیل اورانژ«هســتند که به دلیل ماهیت 
محلول در آب خود، در صنعت رایج است.گروه دانشگاه فلیندرز 
با تکیه بر این نکته، کاربرد کوکاتالیســت خوشــه ای طلا را در 
ارتباط با نیمه هادی های اصلاح شــده بررسی کرده اند. این روش 
در تجزیه متیل اورانژ نویدبخش است و تطبیق پذیری و پتانسیل 

سیستم های فوتوکاتالیز آنها را بیشتر نشان می دهد.

محمــود خرمــی در این باره گفت: ســال گذشــته یکی از 
شــرکت های تولیدکننده قطعات ســپر خودرو، از مایع پولیش 
نانویی در فرآیند تولید خود اســتفاده کــرد. در حال حاضر به 
دنبــال افزایش دامنه کاربرد این محصول در بخش های مختلف 
خودروسازی هستیم.وی اضافه کرد: در این راستا با چند شرکت 
حــوزه رنگ نیز مذاکره داشــتیم تا این مایع پولیش در ســبد 
محصولات شــرکت های تولیدکننده رنگ قرار گیرد و از طریق 

آنها وارد بازار شود.
خرمی افزود: ظرفیت فعلی ما ۱۰۰ کیلوگرم در روز است که 
فعلا بر اساس سفارش های دریافتی کار می کنیم، ولی امیدواریم 
با بازاریابی های انجام شــده بتوانیم تمام ظرفیت را برای تولید 
به کار بگیریم.مدیرگروه مواد این شرکت، اظهار کرد: یکی از اهداف  
ما این اســت که مایع پولیش را در بسته های ۱۰۰ گرمی برای 
مصرف کنندگان خُرد به بازار عرضه کنیم به طوری که هر فردی 
که خودرویی دارد، یک بطری از این محصول را در دسترس داشته 

باشد تا بتواند بدنه خودرو را به سادگی پولیش دهد.
وی خاطر نشــان کرد: این محصول یک ماده ترکیبی شامل 
امولسیون آب و روغن به همراه نانوذرات ساینده آلومینا است که 
برای ایجاد براقیت مناسب برای بدنه خودرو به این فرمولاسیون 

اضافه می شود.

راه حل دانشمند ایرانی برای 
تجزیه رنگ های سمی

پولیش رنگ نانویی برای 
تامین کننده قطعات خودرو

پژوهشــگران اســترالیایی با همکاری دکتــر »آناهیتا 
معتمدی زاده« دانشــمند ایرانی، یک روش پیشگامانه را 
برای تجزیه و از بین بردن مواد آلی مضر به ویژه رنگ ها در 
فاضلاب صنعتی ابداع کرده اند که در آن از نانوخوشه های 

طلا استفاده می شود.

مدیر گــروه مواد یکی از شــرکت های فنــاور از فروش 
مایع پولیش نانویی این شــرکت به یکی از شــرکت های 
تامین کننده قطعات خــودرو خبر داد و گفت: هدف گذاری 
ما تولید این ماده برای شهروندان است تا بتوانند در مواقع 

نیاز از این ماده برای پولیش خودروی خود استفاده کنند.

عاطفه دهقان   |امکانات رفاهی زیاد، طراحی 
جذاب، باتری CATL و سیستم رانندگی هوآوی، 

همه وهمه در این پکیج عرضه می شوند.
آواتـِـر )تلفظ صحیح( نام خودرویی زیبا از جمهوری خلق 
چین است که نتیجه همکاری خودروسازی چانگان و شرکت 
فناوری هوآوی به شمار می رود. این خودروساز پیشتر از یک 
کراس اوور بســیار زیبا با نام ۱۱ )بخوانید یک یک( رونمایی 
کرده بود. کمی بعدتر، نســخه سدان فست بک آن هم با نام 
۱۲ )بخوانید یک دو( پرده برداری شــد و نگاه های بسیاری را 

به سوی خود جلب کرد.
مسئولیت طراحی این ســدان تمام برقی بر دوش طراح 
ایرانی بی ام و سری ۶ و مدیر ارشد طراحی این مجموعه، »نادر 
فقیه زاده«، گذاشــته شده بود. شرکت آواتر امید دارد با تکیه 
بــر زبان طراحی منحصربه فرد و زیبا و امکانات زیاد بتواند در 
میان رقبای هم وطن و خارجی به بازار فروش و شهرت مناسب 
دست پیدا کند. هرچند طراحی این خودرو باعث می شود گمان 
کنیم با یک کوپه چهاردر یا یک سدان طرف هستیم که فرم 
پردازی بخش عقب آن شباهت زیادی به خودروهای هاچبک 
دارد. پنل پشــتی خودرو به یک نمایشگر LED مجهز شده تا 
خودرو از این طریق بتواند با سایر انسان ها ارتباط برقرار کند.

این هاچبک ۵.۰۲۰ میلی متری با دو پیشرانه کاملا برقی 
روانه بازار خواهد شــد که هر دوی آن ها از باتری های شرکت 
همکار چانگان، CATL، نیروی خود را دریافت می کنند. نسخه 
دیفرانسیل عقب این خودرو با تکیه بر یک موتور ۳۱۳ اسب 
بخاری حرکت می کند؛ درحالی که نسخه چهارچرخ محرک آن 
از سیســتم دو موتوری هوآوی با ۵۷۸ اسب بخار قدرت سود 

می برد. هر دو مدل به باتری ۹۴.۵ کیلووات ساعتی CATL مجهز 
می شــوند و به ترتیب می توانند مسافت ۶۵۰ و ۷۰۰ کیلومتر 
را طی کنند. البته ســازنده هنوز اعلام نکرده که این ارقام بر 
!)WLTP( انجام شده یا اروپا )CLTC( اساس چرخه رانندگی چین

در هاچبک هوآوی هم مانند پولســتار ۵ خبری از شیشه 
عقب نیســت و به جای آن، یک دوربین وظیفه انتقال تصویر 
زنده عقب را به کابین راننده دارد. فقیه زاده درباره ۱۲ می گوید:

در دنیایی که محصولات صرفا اشــیا هســتند، آواتر یک 
دوست قلمداد می شود. یک آینه برای الهامات شما، مجرایی 

برای گوهر  ذاتی شما و همسفری برای ماجراجویی تان.
کابین این خودرو میزبان داشــبوردی با المان های شناور 
اســت که به گفته ســازنده، حال وهوای فضاپیماها را تداعی 
می کند. یک نمایشــگر یکپارچه با نام »پنجره دیجیتال« در 
سراسر بخش بالای داشبورد کشیده شده که اطلاعات مختلف 
را به نمایش می گذارد. نمایشگر میانی اصلی بزرگ هم وظیفه 
دریافت فرامین لمسی راننده را دارد. بر فراز این کابین ۳۷ هزار 
دلاری، ســقف با شیشه الکتروکروم قرار گرفته که با فشردن 

یک دکمه، مات یا شفاف می شود.
از دیگر امکانات آواتر ۱۲ می توان به ۲۹ حســگر شــامل 
انواع لیدار و کامپیوترهای مرکزی، سیستم رانندگی پیشرفته 
هوآوی موســوم به »ADS ۲.۰«، بهره مندی از سیستم عامل 
هارمونی OS، صندلی های مجهز به ماساژور و قابلیت تنظیم 
دمــا، ۲۷ بلندگو، نورپــردازی ۶۴ رنگی و… اشــاره کرد. 
 ســازنده این هاچبــک زیبا قصد دارد با ادامــه همین روند، 
کراس اور ۱۵ و سدان ۱۶ را نیز روانه بازار کند. نظر شما درباره 

این خودرو چیست؟

نگاهی نزدیک به آواتر 12 با طراحی نادر فقیه زاده

سالم سازی هوای پاک محیط 
با پلاسمای سرد

فرشــته ســادات طباطبایی قمی، مدیر عامل این شــرکت 
دانش بنیان، گفت: تمرکز تحقیقات ما پلاسمای سرد است و در 

تلاش هستیم تا این فناوری را وارد صنایع مختلف کنیم.
وی اولین صنعتی را که برای رسوخ این فناوری در این شرکت 
انتخاب شــد، حوزه بهداشت و درمان دانست و اظهار کرد: ما با 
اســتفاده از پلاسمای سرد دســتگاه های تصفیه هوا را به تولید 
رســاندیم که در حال حاضر مجوزهای آن از وزارت بهداشــت، 

درمان و آموزش پزشکی اخذ شده است.
طباطبایی، لوازم خانگی و نســاجی را هدف گذاری دیگر این 
شــرکت دانست و ادامه داد: پلاســمای سرد حالت چهارم ماده 
است و این فناوری به حفظ محیط زیست کمک شایانی می کند.

مدیر عامل این شرکت با اشاره به جزئیات این دستگاه، توضیح 
داد: برای حفظ کیفیت هوای محیط از روش های تهویه، تصفیه و 
ضد عفونی کردن استفاده می شود. تصفیه هوا، هواسازهایی است 
که در کلیه منازل وجود دارد و دستگاه ضدعفونی کننده نیز یک 
سطح از دســتگاه های تصفیه هوا بالاتر است و در سیستم های 
هواساز تنها ذرات جذب می شود.طباطبایی خاطر نشان کرد: در 
دستگاه های ضد عفونی کننده ذرات معلق در هوا از بین می روند 
و دستگاه ضد عفونی کننده مبتنی بر پلاسمای سردی که در این 
شرکت به تولید رسیده است، هیچ ماده مصرفی ندارد؛ بلکه دارای 
محفظه ای اســت که هوا را مکش می کند و طی فرآیند ذرات را 
جذب کرده و از بین می برد و هوای سالم و پاک را خارج می کند.

یکی از شرکت های دانش بنیان دستگاه ضد عفونی کننده 
هوا بر اساس فناوری پاک و دوســتدار طبیعت را به تولید 

رساند.

اولین موتورسیکلت هوندا با نام دریم شناخته می شود که در سال ۱۹۴۹ با پیشرانه دو زمانه ۹۸ سی سی تولید شد. سوئیچیرو 
هوندا از صدای تولیدی و آلایندگی زیست محیطی این پیشرانه های دو زمانه رضایت نداشت و به همین خاطر موتورسیکلت بعدی 
شرکت که با نام دریم E تولید شد به پیشرانه ای چهار زمانه مجهز شده بود. پنج سال بعد شاهد تولید سوپر کب C100 بودیم 
که از پیشرانه چهار زمانه ۴۹ سی سی و گیربکس نیمه اتوماتیک سه سرعته سود می برد.اولین سوپر کب تاریخ از باک سوخت 
۳ لیتری برخوردار بود و حداکثر ســرعتش به ۷۷ کیلومتر در ســاعت می رسید. این موتورسیکلت کوچک و بامزه در جایگاهی 
 750 CB بین موپدهای امروزی و موتورســیکلت های واقعی قرار می گرفت و راه را برای تولید محصولات بعدی هوندا همچون
هموار کرد. سوپر کب از طراحی ساده و سرراستی سود می برد و مهندسی آن نیز به گونه ای انجام شده بود که حداقل هزینه ها 
 750 CB را داشته باشد. همچنین این موتورسیکلت از چابکی کافی برای مانور در خیابان های شلوغ سود می برد.تا زمان معرفی
در سال ۱۹۶۹، سوپر کب دو بار به روزرسانی شد. در سال ۱۹۶۲ هوندا مدل دو نفره CA100 را عرضه کرد و چهار سال بعد نیز 
مدل C50 با تغییراتی در پیشرانه و ظاهری اسکوتر مانند رونمایی شد. در سال ۱۹۸۱ مدل CT110 با برخی ویژگی های مشابه 

محصولات تریل تولید شد. این موتورسیکلت از بزرگ ترین و قوی ترین پیشرانه تاریخ سوپر کب تا آن 
زمان سود می برد. در حقیقت پیشرانه تک سیلندر ۱۰۵ سی سی CT110 حدود ۷.۵ اسب بخار قدرت 

تولید می کرد.در سال ۱۹۸۳ نسخه سفارشی از سوپر کب ۵۰ تولید شد و مصرف سوخت فوق العاده 
کمی داشت به گونه ای که با یک لیتر سوخت مسافت ۱۸۰ کیلومتر را طی می کرد. هوندا سوپر 

کب ۵۰ مدل ۱۹۹۱ با برخی تغییرات ظاهری و نشــانگر سوخت آنالوگ معرفی شد. هوندا 
در ســال ۱۹۹۸ مدل BIZ C100 را برای بازار برزیل تولید کرد. این موتورسیکلت از چرخ 
عقب کوچک تر استفاده می کرد تا فضای ذخیره بیشتری زیر صندلی وجود داشته باشد. 

چرا هوندا سوپر کب پرفروش ترین موتورسیکلت جهان است؟
از زمان تأسیس شرکت هوندا توسط سوئیچیرو هوندا در سال 1948 تاکنون، ژاپنی ها سازنده برخی از مطمئن ترین وسایل 
نقلیه جهان از جمله آکورد و سیویک بوده اند. هوندا چندین خودروی خاطره انگیز را تولید کرده اما به ازای هر خودرویی که 

این برند در طول این سال ها به فروش رسانده، شاهد فروش بیش از سه برابری موتورسیکلت هایش هستیم.
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